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Pripravili smo letošnjo zad
njo številko našega glasila ,,M I", 
koliko je pa v resnici naše, bos
te presodili sami. Glede na p ri
spevke samo nekaterih zaposle
nih v naši DO, bi dejal, da je 
bolj glasilo nekaterih kot pa nas 
vseh.

Uredniški odbor si prizade
va, da bi čimbolj zvesto sledil 
idejni in vsebinski zasnovi glasi
la.

Prizadevamo si za pestrost 
vsebine, za popestritev s slika
mi, za kolikor se da privlačen 
videz. Naša največja skrb in 
prizadevanje sta namerjeni v 
pridobitev čimširšega kroga 
dopisnikov, a ....................

Na žalost je odziv malo bolj
ši kot nič! O, pač. Pokritizirati 
znamo vsi. Te pravice si pač ne 
damo kar tako vzeti. Ni težko

prelistati številko in reči, da 
vsebina ni zanimiva in vredna 
branja.

To zna vsakdo. Ne zna pa 
vsakdo povedati, kaj bi rad 
prebral, da bi bila njegova oce
na pozitivna.

Tekom leta smo v skrinjico, 
namenjeno za oddajo prispev
kov sicer dobili nekaj dopisov, 
pa tudi karikatur, nepodpi
sanih, ki pa jih ne objavljamo 
zaradi novinarskega načela, da 
se anonimni dopisi ne natisnejo.

Leto je mimo. Lahko ugoto
vimo, da smo željo, da bi bilo 
glasilo „M I"  odprto za prispev
ke vseh zaposlenih, izpolnili 
samo delno. In vendar so med 
nami literati, pesniki, karikatu
risti, k ritik i, ki svoje talente 
kdo ve zakaj ljubosumno skriva
jo.

Tovarišice in tovariši, še je 
čas, da svoje stvaritve oddate, 
dokler jih ne poje inflacijski 
molj.

In še (zopet) naša želja: saj 
po novem, saj po novem, saj po 
novem letu — lepše 
b® ....................

Poslovno leto 1979 
se izteka —

Uspešno premagovanje težav pri izpolnjevanju začrtanih ciljev — 
jasni pogledi za nadaljnje delo — Kako reševati težave pri za
gotavljanju surovin — Ni parola: v prihodnjem letu večja zavzetost 
vseh zaposlenih pri izpolnjevanju planskih nalog — Leto 1980, 
zadnje leto srednjeročnega plana.

Zadnji decemberski dnevi letijo z vso naglico mimo nas. .  . toda 
z nami je ravno obratno, saj hoče prav vsakdo v teh mrzlih in 
večinoma meglenih dneh postoriti še marsikaj v tem letu, ki se 
ravnokar izteka;

Prav vsak posameznik bi moral sam s seboj narediti obračun, 
bilanco svojih uspehov in seveda tudi (morebitnih) neuspehov. 
Kako je potekalo delo v TOZD, kako so se uresničevale planske 
naloge, kakšne težave so bile tekom leta in kako načrtujejo pro
izvodnjo in sploh delo v TOZD, smo se obrnili na poslovodnega 
organa v DO:
Marjan Starc, dipl. oec. direktor DO:

„Tudi v letošnjem letu smo dokazali, da smo, če hočemo, čvrsti 
kolektiv. To tako na področju doseganja proizvodnih in planskih 
nalog, kot na samoupravnem področju.

To dokazuje, da smo postavili pred leti zelo pravilne naloge in 
usmeritve. Sistematično izpolnjevanje le-teh daje danes vidne 
rezultate. Nedvomno smo veseli tudi novih investicij. 
Mehanotehnika danes širi svoje proizvode in skladiščne prostore in 
modernizira tehnologijo. Prihodnje leto in prihodnje petletno 
obdobje pa bosta od nas terjali še večjo zavzetost na vseh 
področjih. Zaostreni pogoji v mednarodnih ekonomskih odnosih, 
negotove tržne razmere na jugoslovanskem trgu, stalna prisotnost 
nelikvidnosti, to so težave s katerimi se bomo morali spopasti in
najti zanje učinkovito sredstvo. .. . .. 0 . .Nadaljevanje na 2. strani
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Nadaljevanje s 1. strani 
Pred vami so torej nove delovne.naloge, ki jih  bomo izpolnili le 

z delom. Nedelo še nikoli ni in ne bo prinašalo pozitivnih 
rezultatov. Zato nedelaven in za delo nezainteresiran delavec v 
naših vrstah ne bi smel imeti mesta.

Vsem zaposlenim, predvsem tistim, ki so v kolektivu od vsega 
začetka, kot tudi tistim , ki so v naši sredini dočakali upokojitev 
želim v novem letu uspešnega dela in osebnega zadovoljstva.
Bogomir Likon, dipl. ing. TOZD ..Tehnične igrače":

..Ocenjujem da je bilo leto 1979 z vidika gospodarjenja težko 
leto in to predvsem zaradi ..presenečenj", ki jih ni bilo mogoče 
vnaprej predvideti.

Planirane naloge smo tekom leta uresničevali relativno dobro, 
končni rezultati bodo znani ob zaključnem računu. Z upošteva
njem težav bi lahko zapolnili vse strani glasila, zavedamo pa se, da 
je reševanje težav del našega delovnega vsakdana in da napihovanje 
in odlaganje reševanja težav nikomur ne koristi. Naštel bi samo 
nekaj karakterističnih težav, ki so nas ovirale pri izvrševanju plana: 
— odsotnost z deia, — nelikvidnost, — težave pri nabavi in 
transportu, — izpadi zaradi iztrošenih orodij, — nepredvidene 
podražitve . ...

Izvršitev gospodarskega načrta za leto 1980 mora zagotavljati 
socialno varnost vseh zaposlenih. Bistveni elementi v gospodarskem 
načrtu za prihodnje leto so: spremenjena struktura proizvodnje, 
boljši delovni pogoji, investicije v novo tehnologijo. Z gospodar
skega in poslovnega vidika bo prihodnje leto še ,,težje" kot le
tošnje, vendar bomo morali kljub temu vztrajati pri izvrševanju
nalog iz razvojno-sanacijskega programa. __

Vsem delavcem in njihovim družinskim članom želim v letu 
1980 veliko zdravja, delovnih uspehov in osebne sreče."
Alojz Plaveč, ing. TOZD ..Pisarniške potrebščine":

)  Poslovno leto 1979 je bilo za TOZD zelo pomembno: uspeli 
smo znatno povečati proizvodnjo, znatno se je povečal tudi celotni 
prihodek oz. dohodek v primerjavi z lanskim letom. Če je bilo za 
lansko leto značilno intenzivno uvajanje nove proizvodnje z uved
bo velikega števila novih proizvodov, je značilnost letošnjega leta 
intenzivno večanje proizvodnje, širjenje asortimana pa z m odifi
kacijami že obstoječega. S tako povečano proizvodnjo pa smo pri
speli do skrajnih meja razpoložljivih proizvodnih prvin, tako pri 
živem kot neživem delu.

Priča smo bili močnim podražitvam, posebno na področju pla
stičnih surovin (porast cen za 50 %), spremembam na zunanje
trgovinskem področju, uvozne restrikcije. Vsega tega pri pripravah 
plana za leto 1979 pa seveda nismo mogli predvideti. Naštete zu
nanje spremembe in nerealizirani prostorski načrti TOZD so nas ob 
analizi polletnega obračuna poslovanja privedli do zaključka, da 
zastavljenega plana za leto 1979 ne bomo uspeli v celoti realizirati. 
Kljub problemom in izvršenemu rebalansu plana ocenjujem le
tošnje gospodarsko leto za dokaj uspešno.

Dosedanje izkušnje in trenutne razmere na zunanjih tržiščih, 
nam bodo koristile za izdelavo gospodarskega načrta za prihodnje 
leto. Posebno pozornost bomo posvetili urejanju našega samo
upravnega življenja znotraj TOZD in preko delegatov tudi izven 
meja TOZD, kot tu^i reorganizaciji proizvodnega procesa proiz
vodnje pisal, v katerem želimo gospodarneje in produktivneje 
delati. Tako bomo lahho uspešneje poslovali v zahtevnejših po
gojih, ki jih pričakujemo v letu 1980.

Za naš TOZD je pomenilo leto 1979 drugo leto uvajanja pisal
nega programa, za celoten kolektiv pa zadnje leto sanacije. Uspehi 
zadnjih let nas nikakor ne smejo zazibati v zadovoljstvo in nas 
uspavati, le nadaljnja pospešena rast produktivnosti nam lahko za
gotovi naš boljši jutri. Produktivnost pa lahko večamo z boljšo 
organizacijo dela, manjšimi izostanki, boljšimi tehnološkimi po
stopki, z vlaganji v novo opremo . . .

Kot dobri gospodarji in samoupravljalci moramo pri odločitvah 
tem ciljem slediti. Saj nam je vsem znana zgodba, da kdor porabi 
vso letino, vso žetev takoj jeseni, ne bo imel, ko pride čas kaj sejati 
in seveda tudi kaj žeti ne bo 
Romano Mekiš, TOZD ..Kovinski izdelki":

„Če bi telegrafsko odgovoril na vprašanje ocenitve poslovanja v 
letu 1979, bi dejal: Bilo je lažje kot leto 1980, ki je na pragu. 
Devetmesečno poslovanje nam je dalo relativno dobre rezultate in 
delamo in težimo za tem, da se v zadnjem trimesečju ti rezultati še 
izboljšajo. Upam, da se bo uresničila želja, uspešno dokončati tudi 
predzadnje leto našega sanacijskega obdobja. Še vedno se sreču
jemo z verižnimi težavami na domačem jugoslovanskem trgu. 
Zgodba o jari kači: Naš dobavitelj nam ne dobavlja v dogovorjenih 
rokih, ker je njegov dobavitelj zamudil z dobavami zaradi tega, ker 
surovin ni mogel uvoziti. Torej mi nismo proizvedli, naš kupec ni 
mogel finalizirati, itd . . . .

Vsekakor navedene ..zunanje" težave ne smejo postati opravi

čilo za tiste težave, ki si jih povzročamo „m i med seboj". Potrebno 
je samo nekoliko več zavesti v naših vrstah, pa smo proizvedli več,
pa četudi v slabih prostorih, itd .........

Običajno je tako, da se ob analizi problemov, ki so nas spremlja
li tekom leta, nekaj naučimo in bi težave, če bi se že ponavljale, 
lažje reševali. Mislim, da se na nekatere težave, ki nas čakajo v 
prihodnjem letu lahko temeljito pripravimo. Tu mislim predvsem 
na pripravo in izpeljavo preselitve vijakarne, v kateri je treba pre
dvideti čimmanjši izpad proizvodnje.

Še nadalje ostaja kot osnova za gospodarjenje ustvarjeni do
hodek. Zato lahko gledamo na delitev čistega dohodka samo skozi 
ta „očala". Naši zakoni so izredno lepo napisani, le da pri tolma
čenju le teh v naštetih primerih povročamo neenakopravnost pri 
delitvi na PRAVICE in DOLŽNOSTI. Prispevajmo svoj delež, da 
bodo naše PRAVICE in DOLŽNOSTI enakopravne med seboj!"

Avrelij Pirjevec, dipl. oec. TOZD „Orodje-remont":
..Poslovno leto, ki se izteka, ocenjujem kot izrazito tekmo med 

ustvarjanjem prihodka in zniževanjem stroškov. Iz te tekme bomo 
izšli kot zmagovalci, v to verjamem. Prav gotovo pa bi bila zmaga še 
bolj popolna, v kolikor bi se na trgu določene cene surovin usta
vile, ne pa tako stihijsko rastle in nam s tem občutno zmanjševale 
dohodek. Gospodarski načrt naše TOZD je bil ozko povezan v 
integriteto delovne organizacije.

Predvidevam, da bomo uresničili zastavljene planske naloge v 
gospodarskem načrtu 1979 in kasneje sprejete popravke o pove
čanju prihodka zaradi povečanja skladov, za posodobljanje zasta
rele in zaostale tehnologije. Posebej poudarek smo dali uresniče
vanju planskih nalog zlasti:
— razvoju samoupravnih socialističnih odnosov,
— mesečnemu doseganju načrtovanih in postavljenih nalog,
— vključevanju energetske enote v organizacijsko strukturo.
— družbenoekonomski in tehnološki povezanosti TOZD v delovno 

organizacijo,
— razvoju in modernizaciji tehnologije s ciljem zadovoljiti osnovne 

potrebe delovne organizacije. Največja nemoč pri realizaciji 
planskih nalog je nudenje popolnega paketa naših uslug, ob 
pravem času, na pravem mestu in za primerne stroške.
Težave same težko ločimo na tiste, ki so samo naše in zunanje, 

ker v bistvu so vse vzročno povezane. Nekaj tip ičnih težav:
— povečana fluktuacija,
— neusklajenost potreb in možnosti,
— reorganizacija TOZD in povečane obveznosti s prik ljučitv ijo  

energetske enote,
— nepopolna oskrba, slabo načrtovanje rezervnih delov in mate

rialov, vse to nam stalno podaljšuje dogovorjene termine,
— rast cen nad vsemi parametri nam je rušilo vse planirane stroške. 

Bistveno pozornost pri sestavi smernic gospodarskega načrta za
prihodnje leto smo posvetili smotru, za katerega je naša TOZD 
samoupravno organizirana. Seveda smo vse to izrazili z načrto
vanim dohodkom, upoštevajoč pogoje in predvidene ukrepe za 
povečanje dohodka. Načrtovali smo tudi njegovo delitev za razši
ritev materialne osnove dela, za zadovoljevanje osebnih, skupnih in 
splošnih družbenih potreb.

Posebno pozornost nameravamo posvetiti racionalnemu gospo
darjenju z vezanimi sredstvi v zalogah in nedovršeni proizvodnji, v 
razvoj tehnologije in razširjanju deficitarnih kapacitet. Plan kadrov 
je usmerjen v izpolnitev nastalih vrzeli in dviganju nivoja tehnične
ga znanja.

Kaj naj še izrecno povem delavcem svoje TOZD in ostalim de
lavcem v delovni organizaciji?

Veste, težko ločujem naše in vaše. Sem namreč trdnega mnenja, 
da smo tesno povezani, zato želim članom našega kolektiva, da 
bodo tudi vnaprej tako preudarni, ker je le to trden porok za naš 
jutrišnji boljši.

VSEM ŽELIM  SREČNO NOVO LETO!"
Tako ocenjujejo poslovanje TOZD delovne organizacije delavci, 

ki smo jim  zaupali vodenje proizvodnega procesa, skrb za zakoni
tost, zagotavljanje varstva družbene lastnine — direktorji
temeljnih organizacij in glavni direktor delovne organizacije. Ne
dvomno bi lahko vsak zaposleni našega kolektiva nanizal svoje po
glede na leto, ki ga zapuščamo. Iznesli bi take in drugačne pro
bleme in ..probleme" debatirali bi lahko o delu tega.onega organa, 
posameznika, skupine, o delitvi dohodka, čistega dohodka, o osno
vah in merilih za delitev sredstev za osebne dohodke, upravičenosti 
tega ali onega sklepa . . .

Prav je, da konstruktivno sodelujemo v razpravah, ko je za to čas, 
prav je tudi, da se zavedamo dejstva, da je sprejeti plan za tekoče 
leto mogoče izpolniti samo s prizadevnim delom vseh zaposlenih, 
za brezbrižne, nedelavne v naših vrstah ne bi smelo b iti prostora. 
Tovarišice in tovariši, na delo! Pripravil: Milan Vuga



uspešen 
zaključek 
akcije 
nnnp ’79

O akciji in akcijah „NNNP" 
79 smo bili vsi obširno obvešče
ni in večina najbrž ve, kako je 
uspela in kakšno oceno je do
bila.

 ̂ Vendar nas uspeh akcije ne 
sme uspavati, temveč nas mora 
še vzpodbuditi, da bomo še 
nadalje sodelovali in podruž- 
bljali ljudsko obrambo in druž
beno samozaščito. Za varnost 
in pripravljenost naše domovine 
se je treba uriti nenehno in ne 
samo ob akcijah, saj nikoli ne 
vemo, kje in kdaj bo treba po
magati.

Pregovor, da nesreča nikoli 
ne počiva, mora b iti na tem 
področju vedno aktualen.

Kaj več nam je o akciji 
„NNNP" 79 povedal tov. Vladi
mir POPOVIČ:

Reševanje ranjencev ob „požaru 
— akcija NNNP 79 v Mehano- 
tehniki."

,,Velika družbeno-politična 
manifestacija je potekala skozi 
skoraj celo leto. Že na samem 
začetku so bili postavljeni 
osnovni cilji in namen akcije. 
Kot že rečeno, to  je bila masov
na družbeno-politična manife
stacija z namenom, da se pre
veri pripravljenost in usposob
ljenost delovnih ljudi in obča
nov za slučaj nesreče, alarma ali 
napada.

Osnovna usmeritev akcije je

Čuvarji ob tovarniški mreži za 
preprečitev diverzantskega 
vdora — akcija NNNP 79 — v 
„Mehanotehniki"

„Pa še slikajte nas, preden gremo na opravljanje dolžnosti", so 
prosile članice reševalnih ekip. In kdo bi odrekel to željo tem 
brhkim obrazom. — akcija NNNP 79 v „Mehanotehniki"

bila usmerjena v aktivnosti Kra
jevnih skupnosti in organizacij 
združenega dela.

Nosilec celotne akcije je bila 
republiška konferenca SZDL, 
oziroma SVET ZA LJUDSKO 
OBRAMBO, VARNOST IN
DRUŽBENO SAMOZAŠČITO 
pri REPUBLIŠKI KONFEREN
CI SZDL, ki je točno programi
ral potek akcije.

Na podlagi programa sekre
tariata akcije „NN N P" pri 
Republiški konferenci SZDL je 
izdelan tudi operativni program 
v naši delovni organizaciji in je 
časovno opredeljen.

Formiran je občinski Koor
dinacijski odbor v razširjeni 
sestavi (odbor za Ljudsko 
obrambo in Družbeno samoza
ščito izpopolnjen s člani odbo
ra sindikata in ZSMS) približno 
38 članov.

Operativni program je bil 
sestavljen tako, da smo ob teo
retičnem delu temeljito sezna
njali naše delovne ljudi z akcijo, 
mestom in vlogo vsakega posa
meznika v tej akciji. V ta 
namen je bil organiziran tudi 
tečaj (splošni del Civilne zašči
te), predavanja o družbeni 
samozaščiti z udeležbo približ
no 400 delavcev, vaje Teritorial
ne enote in še druge aktivnosti

katerih se je skupno udeležilo 
nad 800 delavcev.

Obdobje usklajevanja je bilo 
namenjeno za usklajevalna dela 
vseh odborov in tedaj se je že 
začelo načrtovati konkretne 
aktivnosti za končni del akcije.

Program izvajanja akcije je 
bil izdelan na podlagi SUPOZI- 
CIJE izdane od strani občinske
ga koordinacijskega odbora za 
akcijo ,,NNNP". Za dan 29. 9. 
1979 je bilo predvideno, da 
delovne organizacije same plani
rajo in izvajajo akcije, skladno s 
svojim programom in svojim 
načrtom.

Izvajali smo kombinirane 
akcije in aktivno vključili enote 
civilne zaščite, narodno zaščito 
in Teritorialno Obrambo kot 
narodnoi zaščito.

Posebej smo poudarili potre
be sodelovanja in usklajenega 
dela med enotami Civilne Zašči
te. Tako smo planirali gašenje

požarov in obenem oskrbo 
poškodovancev oziroma ranjen
cev. To je bilo izvedeno na več 
mestih v delovni organizaciji.

Poleg tega smo zaradi vdora 
vode v proizvodne prostore 
organizirali zapuščanje delovnih 
prostorov in prekinitev dela za 
tisti čas, dokler člani civilne 
zaščite niso izčrpali vode (cca 
3 /4  ure).

Obenem smo organizirali 
zavarovanje delovne organiza
cije s pripadniki narodne zašči
te, dokler ni poskrbela enota 
reda in varnosti za varnost zno
traj delovne organizacije.

Ob koncu tega dne smo v 
večernih urah izvedli zatemnje- 
vanje delovnih prostorov.

Na dan 30. 9. so naše enote 
masovno sodelovale pri realiza
ciji občinskega programa v 
gašenju požara, nudenju pomo
či, na raznih tekmovanjih in 
drugih manifestacijah.

Moramo poudariti, da smo z 
zaključno akcijo „NNNP" uspe
li doseči zaželjeni cilj. Dosegli 
smo, da so delavci masovno 
sodelovali na zaključnem delu 
akcije, da so se seznanili z me
stom in vlogo v okviru nalog in 
dolžnosti, določenih v obram
bnem načrtu ter ob praktičnih 
nalogah preverili svoje možnosti 
in usposobljenosti za zavarova
nje in reševanje ljudi in dobrin.

Ne glede na uspehe, ki smo 
jih dosegli, pa smo naleteli pri 
izvajanju nalog tudi na nekaj 
problemov in sicer:

— dvojna razporeditev (eno 
število delavcev je dobilo naloge 
na dveh krajih — CZ in NZ),

— ni dokončno urejen status 
DO — KS, sodelovanje s KS ni 
prišlo do polnega izraza,

— posamezniki niso resno 
doumeli svoje mesto in vlogo, 
tako, da je bilo nekaj primerov 
predčasnega zapuščanja določe
nega mesta,

— načrt zatemnjevanja glede 
na specifičnost posamezne 
enote delovnih organizacij bi 
moral bolj konkretneje in teme
ljiteje obdelati vse prostore za 
zatemnjevanje.

Želimo poudariti, da so naši 
delovni ljudje s svojo aktivno

stjo in angažiranostjo dokazali, 
da so sposobni izvesti in izvajati 
vse naloge in se zoperstaviti vsa
kemu sovražniku.

S sodelovanjem v tej akciji 
smo dokazali visoko zavest in 
pripravljenost braniti kar nam 
je najbolj sveto, to je svoboda 
in samostojnost."

nesreče 
pri delu 
januar — 
oktober 
1979

Nesreč pri delu je sicer manj, 
še vedno premalo neupošte
vanja predpisov za varno delo — 
Potrebna je večja zavzetost 
delavcev za spoštovanje ukre
pov varstva pri delu — Pogosti 
vzroki nesreč: nepazljivost,
raztrešenost, vremenske neprili- 
ke.

Primerjali smo gibanje ne
sreč pri delu v desetih mesecih 
letošnjega in lanskega leta

Lani se je v tem obdobju 
dogodilo 69 nesreč pri delu, v 
istem obdobju letos pa 72 ne
sreč. Upoštevati pa je treba 
povečanje novo zaposlenih 
delavcev v TOZD.

Ob upoštevanju tega dejstva 
lahko zaključimo, da so nesreče 
pri delu v upadanju v primerjavi 
z lanskim letom.

Tako lahko izračunamo, da 
se je zgodilo povprečno 7 ne
sreč na mesec, največ nastalih 
nesreč pa beležimo v mesecu 
maju, ko jih je bilo kar 16.

Tako pogostost nesreč pripi
sujemo predvsem nepazljivosti, 
raztresenosti pri delu, neustrez
nim delovnim pogojem, nastalih 
zaradi vremenskih neprilik
(visoka zračna temperatura), ki 
so bistveno vplivale na razpolo- 
ženost delavcev pri delu.

Najmanj nesreč pri delu je 
bilo zabeleženih v mesecu avgu
stu (3), sledi mesec jun ij (4).

Če primerjamo gibanje števi
la nesreč pri delu po TOZD 

vidimo, da prednjači 
TOZD „Tehnične igrače",
kljub dejstvu, da beleži letos 2 
nesreči manj pri deiu kot v lan
skem letu. Povečanje števila 
nesreč beležimo v TOZD
,.Kovinski izdelki", TOZD „Pliš 
igrače" Materija ter TOZD
„Orodje—remont".

Zanimiv podatek je ob ugo
tavljanju nesreč pri delu vseka
kor število izgubljenih delovnih 
dni.

Nadaljevanje na 4. strani
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Nadaljevanje s 3. strani

Izgubljenih dni zaradi nesreč 
pri delu je bilo letos manj, kar 
pomeni, da so bile nesreče pri 
delu srednje težkega in lažjega 
značaja.

Končna analiza vzrokov pri 
delu bo znana šele koncem leta, 
vendar lahko že sedaj zapišemo, 
da je glavni in najbolj pogost 
vzrok nesreč pri delu premaj
hna previdnost pri opravljanju 
dela, nezadostna zaščita p ri
prav, malomarnost pri 
(ne)uporabi osebnih zaščitnih 
sredstev (čevlji s kapico, rokavi
ce, očala, ip d .. .).■

Težko je razumeti delavca, 
ki ima zagotovljena osebna 
zaščitna sredstva, pa teh ne 
uporablja, češ saj se mi pri delu 
ne more nič dogoditi. V prime
ru nesreče pa krivi vse, samo 
svoje malomarnosti ne.

Nenazadnji vzrok nesreč pri 
delu je tudi slaba poučenost 
delavcev za varno delo.

Pa naj še tako zveni kot 
obrabljena fraza, je naslednja 
ugotovitev ^kruto resnična: 
neupoštevanje določil za varno 
delo se prej ali slej maščuje.

Spoštovati varstvene ukrepe 
pomeni čuvati svoje zdravje, 
zdravje drugih in preprečitev 
materialne škode družbene imo- 
vine ter izgubo delovnih dni.

Pa ne spoštovati varstvenih 
ukrepov samo zaradi tega, ker 
predstavlja kršitev le-teh hujšo 
kršitev delovnih obveznosti.

Vsem zaposlenim v novem 
letu želimo varno in srečno 
delo.

Milovan Vidmar 
Služba varstva pri delu

vprašali 
sm o....

Miroslava Muženiča, dipl. 
oec., ki je pred časom prevzel 
krmilo nabavnega sektorja, to je 
tistega dela proizvodnega proce
sa, ki vsakodnevno skrbi za 
„s itost" vedno lačnih proizvod
nih strojev. Na naša vprašanja je 
odgovoril takole:

I. Ker ste širšemu krogu delav
cev MT nepoznani, vas prosim, 
da se predstavite!

— Mislim, da me več;na 
članov MT že pozna, saj sem bil 
tu zaposlen že v obdobju 
1968-72. Za ostale pa nekaj 
mojih osnovnih podatkov. Po
klicno šolo sem končal leta 
1968 in se izučil za rezkalca. 
Nato sem z rednim, deloma 
izrednim študijem končal tehni
čno šolo, I. stopnjo strojništva,
II. stopnjo VEKŠ-a — tehnično 
ekonomsko smer. Skupno 
imam 7 let delovnih izkušenj,
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Miroslav Muženič, dipl. oec.

od tega zadnja tr i leta kot vodja 
nabave pri IMP—TOZD MON
TAŽA  Koper. Sicer pa sem 
domačin, poročen in oče enega 
otroka.

2. Kateremu področju dela se 
mislite najbolj posvetiiti?

— Delo nabavnega sektorja, 
oziroma celotne DO je v precej
šnji meri odvisno od vplivov, ki 
jih  dobimo iz okolja, to je od 
ostalih subjektov našega narod
nega gospodarstva.

Tako se moramo zavedati, 
da bo naslednje leto težko, 
mogoče najtežje v zadnjih letih, 
saj so razmere na prodajnem in 
nabavnem trgu vse slabše. To 
bo zahtevalo, od vsakega člana 
delovne skupnosti „Mehanoteh- 
nike", da se maksimalno angaži
ra in prispeva čim večji delež, 
da bomo lahko dosegli cilje, ki 
smo jih oz. jih še bomo določili 
v svojih planskih dokumentih.

Mislim pa, da bomo ravno 
delavci nabavnega sektorja tisti, 
ki jih  čaka težka naloga, saj 
razmere kažejo, da bo prav 
zagotovitev proizvodnih surovin 
„ozko grlo" v proizvodnem 
procesu. Upam pa, da bomo z 
našo prizadevnostjo in sodelo
vanjem ostalih služb kos tej 
nalogi.

3. Kakšne so konkretne težave 
na nabavnem trgu?
-  Razdelil bi jih  v glavnem na 

tri skupine in sicer na:

a) probleme, ki se vlečejo iz 
leta v leto in jih v okviru narod
nega gospodarstva nikakor ne 
moremo rešiti:

— kronična neurejenost, ki 
se nenehno stopnjuje v baznih 
industrijah (metalurgija, petro
kemija)

— stalno pomanjkanje posa
meznih materialov

— monopolni položaj in 
temu primerno ravnanje nekate
rih dobaviteljev

— nestabilnost in neureje
nost sistema določanja cen

— vse splošno kršenje po
godb in dogovorov oziroma 
minimalna možnost uporabe 
primernih sankcij.

b) težave, ki izhajajo iz same 
dejavnosti naše DO: Mi nabav
ljamo ogromno število pozicij 
pri najrazličnejših dobaviteljih, 
po kvartalnih oziroma meseč
nih specifikacijah. Tako smo pri 
večini dobaviteljev kot kupci 
„m a jhn i" oz. naša naročila 
nimajo posebne „teže".

c) posledice avgustovskih 
administrativnih ukrepov ZIS 
(zamrznitev cen, uvozne restrik
cije), ki se izkazujejo direktno z 
večjimi težavami pri našem 
neposrednem uvozu, posredno 
pa:

— proizvajalci zmanjšujejo 
oz. opuščajo proizvodnjo izdel
kov, za katere niso dosegli 
novih cen,

— z napol zakonitimi načini 
se cene kljub zamrznitvi dviga
jo.

— pričakovati je skokovit 
porast cen, ko bodo le-te sproš
čene.

— motnje v reprodukcijskem 
procesu dobaviteljev, katerih 
vzrok so težave pri uvozu njiho
vega repromateriala.

Pri zgoraj nakazanih proble
mih, ki izhajajo iz razmer na 
jugoslovanskem trgu, je najtežje 
to, da na ta trg redko oz. zelo
težko vplivamo. Zato je treba
iskati rešitev v čibmolj učinko-

i vitem prilagajanju trgu, kar pa
I  lahko dosežemo le s sodelova

njem nas vseh. Tu mislim pred
vsem na elastičnost pri uporabi 
nadomestkov oziroma reševanje 
problematičnega materiala z 
iskanjem drugih možnosti.
4. Čemu nameravate v bodo
čem delu posvetiti posebno 
pozornost?

— Narava dela nabave je 
taka, da mora b iti njena aktiv
nost usmerjena navzven, to je 
do dobaviteljev in znotraj DO. 
Moje osebno prepričanje je, da 
lahko dobro poslovno sodelo
vanje z dobavitelji dosežemo le 
z osebnimi kontakti, kar poseb
no velja za dobavitelje iz drugih 
republik. Že v prvih dneh moje
ga dela, 'sem imel več srečanj z 
našimi dobavitelji. Obdobje 
podpisovanja letnih pogodb, 
želim tudi temeljito izkoristiti 
za vzpostavitev dobrih poslov
nih odnosov.

Znotraj DO pa želimo svoje 
aktivnosti usmeriti v:

-  kritično ocenitev dela 
našega sektorja,

— sodelovanje z drugimi 
službami in TOZD-i,

-  reorganizacijo dela skla
dišč,

-  vzpostavitev dobrih med
sebojnih odnosov,

— ugotovitev vzrokov fluk- 
tuacije v nabavi.

Vsekakor pa se moje delo ne 
more omejiti le na analizo se
danjega stanja, ampak se mora 
nujno nadaljevati v ustrezno 
ukrepanje, ki ga ta analiza 
narekuje. Za to je potrebno 
dodatno spoznati DO, njen pro
izvodni proces, organiziranost 
ljudi, strukturo ter vse formalne 
in neformalne povezave. Čas, ki 
ga žrtvujemo za to, se nam 
obrestuje pri kvaliteti poznejših 
odločitev oziroma ukrepov.

Pri vsem tem nam mora biti 
vseskozi vodilo dejstvo, da stoji 
za nami neposredna proizvod
nja. C ilji vseh naših naporov 
morajo b iti usmerjeni v nemo
ten potek proizvodnega pro
cesa.
5. Želite kot vodja nabavnega 
sektorja še kaj izrecno pove
dati?
-  Želel bi, da bi s skupnimi 

napori dosegli to, da bi delavci 
v neposredni proizvodnji ugoto
vili oziroma občutili, da delavci 
nabave in ostalih služb nismo 
,,režija", temveč le podaljšana 
roka proizvodnje. Vuga Milan



Priprava plana 
za srednjeročno 
obdobje 1981—1985

DO Mehanotehnika je v skla
du z zakonskimi določili ter do
ločili internih aktov pristopila h 
pripravam za izdelavo planskih 
dokumentov srednjeročnega 
obdobja 1981 —85.

Delavski svet DO je na svoji 
seji dne 12. 6. 1979 obravnaval 
in sprejel sklep o pripravi plana 
za srednjeročno obdobje 
1981-85.

S sklepom je določen organ, 
ki je zadolžen za pripravljanje 
plana ter roki v katerih morajo 
b iti pripravljeni predlogi na
slednjih dokumentov:

— metodologija izdelave 
planskih dokumentov

— analiza stanja in razvojnih 
možnosti

— smernice in elementi
— temelji plana in samo

upravni sporazumi o temeljih 
plana

-p la n  1981-1985.
Metodologija izdelave plan

skih dokumentov je že narejena 
in sprejeta. Namen metodolo
gije je vskladiti izvajanje aktiv
nosti pri izdelavi srednjeročnih 
planov dokumentov, da bodo 
strokovno pripravljeni, pri 
čemer morajo b iti upoštevana 
načela sočasnosti in kontinuira- 
nosti samoupravnega družbe
nega planiranja, kot je to do
ločeno v zakonu o združenem 
delu ter v zakonih o planiraju.

V metodologiji so navedene 
glavne aktivnosti, njihova vse
bina in izvajalci pri izdelavi ter 
sprejemanju planskih aktov.

Naslednji korak v pripravi 
srednjeročnih dokumentov je 
priprava nalize stanja in razvoj

nih možnosti. Namen analize 
poslovanja je ugotoviti poslov
no stanje s katerim DO Meha
notehnika pričenja novo plan
sko obdobje.

Analiza stanja je že v 
dobrem delu pripravljena. Na
rejena je za preteklo srednje
ročno obdobje 1976—1980. 
Zaključno leto za analizo po
meni leto 1980, za katero so že 
izdelane smernice in elementi, 
oziroma v grobem določeni cilji 
in poslovna politika.

Po dokončanem gospodar
skem načrtu za leto 1980 se bo 
pristopilo k nadaljnjim pripra
vam planskih dokumentov za 
novo srednjeročno obdobje, 
oziroma 'ocenam razvojnih 
možnosti za bodoče poslovanje. 
Na podlagi ocer, razvojnih mož
nosti se bodo pripravile smer
nice in elementi za sklepanje 
samoupravnih sporazumov o 
temeljih planov TOZD in DO.

Na podlagi sprejetih smernic 
in elementov ter poročil dele
gatov, ki bodo sodelovali v 
procesu samoupravnega spora
zumevanja se bo pristopilo k 
izdelavi okvirnih zbirnih pla
nov. Določeni zbirni plani, 
bodo služili za sestavo temeljev 
planov.

Temelji plana in samouprav
ni sporazum o temeljih plana 
bodo osnova za izdelavo konč
nega predloga plana TOZD in 
DO, kateri naj bi bil pripravljen 
do 31. 10.1980.

Jovanovič Biserka 
Služba za analize, 
plan in investicije

Kri rešuje življenja — 
priznanja članom 
kolektiva in 
sindikalni organizaciji

— Devetnajst letna tradicija 
darovanja krvi v našem kolekti
vu —

— Veliko število krvodajal
cev v Mehanotehniki — Daro
vanje krvi je več kot humana 
akcija — ne rešuje le zdravja 
ampak naše najdražje — življe
nje.

V deževnem novemberskem 
večeru se je v naši delavski re
stavraciji zbrala skupina delavk 
in delavcev našega kolektiva na 
priložnostni slovesnosti podelje
vanja značk ob p rilik i 5, 10, 15, 
20, 25 in večkrat darovane krvi.

večine zaposlenih, delovna 
organizacija „Mehanotehnika". 
pa baza krvodajalstva v Izoli. 
Tedensko prihaja na odvzem 
krvi v Izoli po 35 krvodajalcev, 
od tega večina iz tega kolektiva. 
Po višini odvzema krvi je Izola 
na prvem ali drugem mestu v 
republiki."

Marsikdo izmed krvodajalcev in 
zaposlenih najbrž o zgodovini 
krvodajalstva v ,,Mehanoteh
n ik i" le malo ve.

Vprašali smo tov. Silvo 
Samsa, sekretarko občinskega 
„Rdečega križa" Izola, ki nam 
je o krvodajalstvu nekoč in 
danes takole dejala: „Prvi za
četki krvodajalstva v „Mehano- 
tehn ik i" segajo v leto 1960, ko 
je bilo še vse precej neorganizi
rano in je bilo prepuščeno 
samoiniciativnosti zaposlenih. 
Nato je zavest darovati kri so
človeku postala stalna naloga

Dovč IVbrjan: „ . . .K r i  bom 
daroval, dokler bom zmo
gel . .

Pobrskali smo po arhivu 
..Mladega proizvajalca" in med 
drugim v 5. številki iz leta 1962 
zasledili članek tov. Nila Candi- 
da z naslovom ..Tovariši — 
pomagajte!" Povzemamo prvi 
del članka:

To je socializem!

Nikoli nismo vprašali, komu 
je potrebna kri; katere vere je 
poškodvanec. Ni nas zanimalo, 
ali je otrok italijanskega po
rekla, ali je mati Slovenka.

Darovali smo 73 litrov krvi. 
To je bilo plemenito dejanje — 
vrednost, ki jo za denar ni moč 
kupiti. Darovali smo kri zato, 
ker vemo, da si vsak želi življe
nja — tako jaz, kot moj sovraž
nik.

Nekateri prisotni na letošnji 
slovesnosti so takole dejali: 
Dovč Marjan, kri daroval 
40-krat:

„K r i darujem zato, da po
magam sočloveku, ne glede kje 
živi, kaj dela, kakšne starosti je. 
Leta 1963 sem imel prvič d i
rektno transfuzijo — iz žile v 
žilo. Spominjam se, da je bilo 
to ob neki prometni nesreči. Pa 
tudi ob skopskem potresu sem 
daroval kri. Kri bom daroval, 
dokler bom to zmogel."

Peroša Pavel, kot zaposleni 
, .Mehanotehnike" daroval 
24-krat:

„K r i dajem od 1962 leta 
dalje. Običajno se udeležujem 
krvodajalskih akcij, daroval pa 
sem že večkrat tudi 3-krat 
letno. Prepričan sem, da je med 
nami še dosti takih, ki bi lahko 
še darovali."

Bordon Miro, daroval 42-krat:
„ Kri sem prvič daroval 1955 

leta v času služenja vojaškega 
roka v Zagrebu. V Mehanoteh
niki pa sem daroval 38-krat. 
Najprej sem kri daroval prosto
voljno, sedaj ob organiziranih 
akcijah, kri dajem, ker se čutim 
dolžnega in ker dajanje zdravju 
ne škodi. Mislim, da sem s 
svojim darovanjem dostim 
pomagal, morda jo bom nekega 
dne tudi sam rabil. Ž ivo se spo
minjam naslednjega primera, 
ker so kri nujno rabili sem jo 
daroval iz žile v žilo. Vem, da je 
isti pacient kasneje ozdravel.

Nadaljevanje na 6. strani
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Branko Homovec: s priznanji za zares izjemen rekord — 65-krat 
darovano kri



Nadaljevanje s 5. strani

vendar ni čutil dolžnosti, da bi 
se mi zahvalil . . , . "

Sindikalna organizacija v 
,,Mehanotehniki" je ob tej p ri
ložnosti prejela diplomo Re
publiškega odbora RK SRS v

_?.nak priznanja in zahvale za 
sodelovanje v krvodajalstvu.

Ljudje v sili — morda bomo 
to nekoč tudi mi —

kličejo: tovariši pomagajte! 
Mar bomo ostali ob tem 

k l i c u  b re zb rižn i in 
gluhi!? !? !? !

Milan Vuga

DVAJSETKRAT SO DARO
V A LI KRI:

1. FLORENIN Božo
2. GOBBO Sergio
3. FRANČEŠKIN Drago
4. ŠKODA Elizabeta
5. VESEL Jože

PETINDVAJSETKRAT IN 
VEČ SO DAROVALI KRI:

1. DRNIKOVIČ Justina
2. SOSIČ Dušan
3. ZORIN Ivan
4. ADAMIČ Vojko

5. BABIČ Julijan
6. BERTALONIČ Anton
7. BORDON Elmiro
8. DOVČ Marjan
9. NOVAK Boris

10. RESNIK Jože
11. ŠTADER Ivo
12. ŠTEFANČIČ Ivan
13. ŠTERN Danilo
14. VILER Zvezdan

NAJVEČKRAT JE DAROVAL 
KRI:
HOMOVEC BRANKO -  65 
krat

Naše 
igrače — 
žarek 
radosti 
v Gorano
vem življe
nju

Mlad, komaj 14-letni invalid, 
ki boluje za distrofijo  mišic,

nam je v teku leta pisal, da je 
navdušen nad našimi igračami 
in nas obenem prosil (družina 
živi v težkih finančnih razme
rah), če mu lahko podarimo 
kako našo igračo, ki bi mu kraj
šala čas in ga razvedrila.

Sklenili smo, da mu poda
rimo avto na vodenje in smo 
mu ga 16. oktobra 1979 tudi 
poslali.

Presenečeni smo b ili, ko smo 
že 19. novembra prejeli Gora
novo zahvalno pismo, z razgled
nico kraja, kjer biva in kolekci
jo značk iz Bora.

Kar se pa zadeva tvojega 
obiska, Goran, pridi, tovarna 
otroških radosti te pričakuje!

Marketing sektor 
Prodajni oddelek

Družbeno-politične organizacije v „M ehanotehniki" so na skupni 
seji 31. 10. 1979 sprejele enoglasno enoten sklep, da se zaradi 
uspešnih uresničitev sprejetih sanacijskih ukrepov in izvajanja sred
njeročnega plana podeli

PRIZNANJE

tov. STARC Marjanu, dipl. oec., direktorju DO „Mehanotehnika" 
Izola.

sindikalna organizacija 
osnovne organizacije ZKS 

osnovne organizacije ZSMS

S podelitve priznanja tov. Marjanu STARC, dipl. oec. 
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Još na početku želimo mi roditelji sa sinom Goranom koji 
boluje od distrof. mišiča da se mnogo zahvalimo na vašu pažnju i 
razumevanje svima u R. O. i OOUR-a.

Vašim dopisom lE /ie  od 16. 10. 1979 i poslatim poklonom 
igračke, veoma nas je dirnulo, a posebno našem Goranu poslata 
igračka najdraža postala. I uvek spominje vas sve uMehanotehniku. 
HVALA MNOGO. Svo slobodno vreme večinom provodi za utehu 
sa vašim igračkama na dirigovanje i mali automobili „Je tC ar"; ima 
ih preko dvadeset što ih ispisao u prilogu.

Zato smo se dogovorili da potražimo prospekt i sve što nema, da 
ih kupimo i složi u njegovoj vitrin i, to bi mu bio poklon za roden 
dan 14-roden dan (2. januara 1980 god.).

Na proleče 1980 god. željan je da poseti tvornicu igrački što bi 
ga dovezli, da bi vas pitali dali možemo uči i proči invalidskim 
kolicama.

Za uzvrat pažnje i velikog pozdrava svima šaljemo vam izgled 
našeg grada -  Bora i Timočkog regiona kao i nekoliko znački za 
uspomenu u vitrin i vaše organizacije udruženog rada.

U nadi za dal ju saradnju mnogo pozdrava SVIMA od Dankovič 
Gorana, njegovog brata Zorana i roditelja Durde i Blagoje iz Bora.

In prispela je Goranova zahvala iz daljnega Bora

Dermikovič Justina, ena izmed dobitnikov plakete za 25-krat 
darovano kri



alkohol 
na 
delovnem 
mestu

S pričujočim sestavkom se 
vključujemo v družbeno „bit- 
ko" proti alkoholizmu, eni 
izmed rakastih pojavov v dana
šnji celotni družbi. Marsikaj bi 
o alkoholizmu, o njegovih stra
hotnih posledicah povedali ljud- - 
je, ki čutijo njegove posledice 
na lastni koži, od žena — muče
nic ob pijanih možeh, do otrok 
— nedolžnih žrtev od alkohola 
osvojenih staršev. Koliko nepre
spanih noči, preživetih v strahu, 
joku z enim samim vprašanjem: 
„Očka, mama, zakaj piješ?" 
Večina odgovora in rešitve iz 
takega stanja ne najde nikoli. 
Zakaj?

KDOR IŠČE UTEHO V ALKO
HOLU, JE NA POTI V ZAČA
RAN KROG, KI POMENI 
VEDNO VEČJO ZASVOJE
NOST OD PIJAČE.

S prvim kozarcem človek pije 
vino; z drugim vino pije sebe; s 
tretjim vino pije človeka.

Japonski pregovor

Zakaj človek pije?
So ljudje, ki radi iščejo v 

alkoholu izhod iz čustvenega 
razdora, v katerega jih je pripe- 
jala kakšna življenjska težava.

Če se beg v omamo pogosto 
ponavlja, se človek počasi spre
meni v alkoholika. Novi čustve
ni konflik ti, ki se pojavljajo, ker 
je postal alkoholik, ga vlečejo v 
krog povečane nevrotičnosti in 
vedno večja čustvena napetost 
ga sili v vedno bolj intenzivno 
uživanje alkohola.

Alkoholika lahko imenu
jemo človeka, ki iz kateregakoli 
vzroka čuti strastno potrebo po 
alkoholu. Čustveno je vezan na 
uživanje alkohola, ker ima po
trebo čim pogosteje doživeti 
posledice alkoholiziranosti, to 
je zastrtosti zavesti. Alkohol 
deluje na možgansko skorjo, 
torej na najvišje in najdrago
cenejše funkcije človeške oseb
nosti.

A lkohol predvsem zmanjšuje 
sposobnost presoje objektivne
ga položaja v katerem je človek, 
zmanjšuje kritičnost in smisel 
za stvarnost, slabi razna etična 
čustva kot naprimer občutek 
odgovornosti, obzirnosti in 
taktnosti do drugega človeka, 
dviga samozavest, odstranjuje 
neprijetna čustva, zakriva nepri
jetno spoznanje.

Šilce že za rana . . .
Značilna lastnost človeške 

duševnosti je, da se v njej pojav
lja potreba po nenehnem vrača

nju v tisto dejavnost, ki pomeni 
užitek. Tako se tudi alkoholik 
vrača k pijači, ker mu je že 
nudila občutek ugodja in poza
bljanja življenjskih težav. Brez 
njega ne more več v nobeni vsaj 
malo neprijetni situaciji, zato 
postajajo vzroki za beg v alko
hol vse bolj nepomembni. Na 
koncu niti ni več potreben 
noben določen povod za pitje. 
A lkoholik to dela vedno, kadar 
mu je alkohol dostopen, ker se 
je spremenil v stalno, prav stras
tno potrebo: ne more se več 
lo titi nobenega dela, da ne bi 
prej kaj popil; zjutraj ne more 
mirno pogledati življenjski 
stvarnosti v oči, ne da bi kaj 
popil, še preden se je povsem 
zbistril in zbudil, v družbi ne 
more brez pijače, brez nje ne 
more b iti razpoložen.

Zato tak človek zaradi pija
če zanemarja tudi svoje delo in 
svoje družbene obveznosti.

Vinjen na delovnem mestu
V rahli vinjenosti nastane 

občutek povečanja energije in 
tudi povečanje delovne sposob
nosti. To je vzrok, da ljudje, ki 
niso posebno motivirani za delo 
ali ga smatrajo za pretežkega 
zase, radi segajo po alkoholu, 
preden začnejo delati.

Toda subjektivno prepriča
nje o večji delovni sposobnosti 
pod vplivom alkohola je varlji
vo. Gre pravzaprav za zmanjša
no kritičnost do sebe in svojih 
nalog, za varljiv optimizem, ne 
pa za resnično povečan delovni 
zagon. V resnici je človek v 
alkoholiziranem stanju manj 
sposoben za delo, tako za teles
no kot za duševno. Telesna 
sposobnost je zmanjšana, ker je 
zmanjšana mišična moč, gibi so 
upočasnjeni in netočni. Takšne 
motnje v m otoriki so posebno 
nevarne, če gre za hitre, refleks
ne gibe, ki morajo biti zelo 
natančni. To je posebno po-, 
membno pri delu pri nevarnih 
strojih, pri raznem orodju, pri 
upravljanju raznih vozil in 
podobno.

> • <

Toda motnje v motoriki 
zaradi alkohola vplivajo na 
delovno sposobnost tudi tedaj, 
če narava dela ne zahteva 
posebno točnih gibov. Vinjen 
človek pogosto dela počasi in 
nespretno, njegov delovni uči
nek je majhen, veliko pokvari. 
Poleg tega ovira tudi druge na 
delovnih mestih, ki so povezana 
z njegovim. Zaradi pospešene 
porabe energije v vinjenosti se 
delavec sorazmerno hitro utru
di, veliko se poti, žeja ga, zaradi 
vsega tega pa hitreje upada 
delovni učinek.

Težki alkoholiki pogosto 
sploh ne morejo delati, preden 
česa ne popijejo. Toda tudi tu 
spet ne gre za to, da bi jim alko
hol povečeval delovno sposob
nost. T i ljudje so že to liko  p ri
zadeti zaradi alkohola, tako 
razdražljivi, napeti, izčrpani in 
otopeli, da jih lahko samo alko
hol vsaj začasno premakne iz 
mrtvila, jih vsaj malce duševno 
uravnovesi in usposobi za kak
šno delo.

Zaradi kronične razdražljivo
sti, ki jo povzroča alkohol, se 
takim ljudem tresejo roke irl 
spet morajo nekaj popiti, da bi 
se vsaj malo um irili. Toda ta 
pomirjujoči učinek alkohola je

samo začasen; kasneje se pojavi 
njegovo še bolj negativno delo
vanje na človekov živčni sistem.

Zmanjšani delovni učinek
V vinjenosti je zmanjšana 

tudi sposobnost za intelektual
no delo.

Nekateri alkoholiki sicer 
trde, da so njihove misli živah
nejše in budnejše, če kaj popije
jo. Toda to je slepilo. Zapeti, 
negotovi ljudje so manj zapeti, 
kadar so vinjeni in zato mislijo, 
da se jim je zbistril um. V resni
ci pa je njihova pozornost nego
tova, spomin postane nezanes
ljiv, popušča moč logičnega 
sklepanja. Zato alkohol ne 
more b iti zdrava spodbuda pri 
intelektualnem ustvarjanju.

Ker je alkoholizem pri nas 
dokaj pogost, je jasno, da v veli
ki meri škoduje delovnemu 
učinku ljudi. Zaradi tega je v 
interesu večje produktivnosti 
ter s tem boljšega življenjskega 
standarda naših ljudi, da se sis
tematično in odločno borimo 
proti alkoholizmu.

Boža Mrakič 
Vodja oddelka za 

socialne zadeve 
in družbeni standard

moji 
utrinki 
s prakse

Letos sem že drugič oprav
ljala obvezno letno prakso v 
„Mehanotehniki", ki jo  kot 
dijakinja ekonomske šole v 
Kopru moram opraviti.

Že takoj na začetku sem 
opazila dobro voljo uslužben
cev, da nam čimveč povedo 
oziroma prikažejo. Čeprav se 
jim je malo zapletlo pri preda
vateljih, ki jih ni bilo, je uvajal
ni seminar uspel in želja, da bi 
se seznanili čim več o tovarni 
igrač, se je uresničila.

Z učno prakso sem bila 
zadovoljna. Morda je na to vpli
vala tudi povezava med ljudmi 
in menoj v prodajnem oddelku. 
Res sem se dobro razumela z

njimi in upam, da tudi obratno. 
Prav zato je na prakso vplivalo 
razumevanje med nami, tako da 
praksa ni bilo le enolično delo, 

ampak tudi sproščen pogo
vor, kateremu je večkrat priso
stvoval neprisiljen smeh. Pa tudi 
največkrat preobremenjeni 
„šef", je našel kakšno minuto 
zame in razširil moje obzorje.

Lepo je opravljati prakso 
tam, kjer ne želijo, da bi odšel s 
slabimi vtisi. Zato sem hvaležna 
vsem mentorjem za dragocen 
čas za čimboljšo organizacijo 
moje delovne aktivnosti. Zdi se 
mi, da se tako požrtvovalno 
delo ne da z ničemer poplačati. 
In prav zato sem zadovoljna z 
učno prakso v tovarni „otroš- 
kih želja", saj je lepo b iti v 
družbi, ki je kvalitetno samo
upravno organizirana in kjer 
vladajo neprisiljeno dobri med
sebojni odnosi.

Miranda Komac

Mar bo ta kozarec vina prinesel 
resnično sproščenost, srečo in 
zadovoljstvo?

Motnje v m otoriki v vinjeno
sti ali mačkavosti so pogostni 
vzrok nesreč pri delu ali pro
metnih nezgod. Dovolj je, da 
se pri delu na stroju roka za 
delček sekunde prepozno 
umakne izpod ostrine ali stis
kalnice in že je nesreča tu; 
dovolj je, da premaknemo kak 
vzvod v napačno smer, da pre
pozno zavremo avto . . .

Bomo uspeli zagotoviti našim najmlajšim tisto sedanjost Ici jim jo 
obljubljamo? Bo nudila vzgojo temu otroku ustanova otroškega 
varstva ali ulica? I



Predstavljamo vam ...
■* izvrševanje planskih nalog in

_ _ ..  kot je videti, smo tudi na dobri
TOZD »Proizvodnja pliš igrače« M aterija poti, da ga presežemo. To je

Dvajset delovnih let, okoli 5500 delovnih dni, 43.000 delovnih 
ur proizvodnje in boja za dosego novih proizvodnih uspehov v 
raznih težavah in neprilikah je mimo. Vztrajanje, samoodpove- 
dovanje in trdna volja, danes skoraj 80-članskega kolektiva, je ro
dilo nov dosežek: nove, lepše in primernejše delovne prostore, 
ponos vseh zaposlenih.

S članom uredniškega odbo
ra, Ljubom Klanjščkom sva v 
sončno Materijo »prispela v že 
nekoliko kasnem ponedeljko
vem jutru, tik  pred prazniki 29. 
novembra.

Naselje leži v glavnem ob 
cesti Kozina—Reka, obdano z 
okoliškimi vzpetinami. Nekdaj 
ne preveč bogat kraj, danes 
sramežljivo spreminja svojo 
podobo. Krajani si gradijo nove, 
ne več kamnite hiše, k obsto
ječim objektom pa dodajajo 
nove dozidave, z opečnato 
rdečo barvo in ne več sivo, 
kamnito kot svoje čase.

Ponosni in skromni ljudje 
žive tod. Ponosni so na to, kar 
so s svojimi rokami in trdno 
voljo ustvarili v naravnem oko
lju, ki ga nikakor ne moremo 
hvaliti, da je bilo s svojimi do
brinami radodarno. Nekdanji 
obrat in današnji TOZD so 
krajani vzljubili. Ne pomeni jim 
le obstoja, nanj so tudi ponosni, 
saj je preko proizvodov, ki jih 
tu izdelujejo, poznan ta zemlje
pisno sicer neznaten kraj širom 
po domovini in svetu.

Pa poglejmo, kako je bil 
ustanovljen obrat v Materiji: 
Politični in gospodarski organi 
v hrpeljski komuni so skupaj s 
tedanjimi upravnimi organi 
„Mehanotehnike", v letu 1959 
organizirali poseben obrat v 
Materiji. Kot je običajno pri 
vsakem začetku, tudi v novem 
obratu „Mehanotehnike" ni 
manjkalo težav, vendar se je 
tedaj številčno majhen kolektiv, 
z delom in trdno voljo, postavil 
na noge in dokazal, da je bila 
zamisel o ustanovitvi obrata za 
ta del Brkinov nadvse koristna 
in upravičena.

8. STRAN -  Ml

Težave je znal ta majhen ko
lektiv premagovati vseskozi, 
uspelo mu je uvesti svojo pro
izvodnjo — pliš igrače.

Verjamemo, da bodo tudi 
današnje težave, pa najsi bodo 
subjektivnega ali objektivnega 
izvora, znali temeljito razčle
niti. Vložena sredstva v novo 
halo je treba družbi vrniti, za
upanje pa je mogoče opravičiti 
samo z dobrim delom in iz tega 
izvirajočih dobrin poslovnih 
rezultatov . .  . Težko je v sko
pih besedah prenesti na papir 
vse, o čemer smo se z nekate
rimi zaposlenimi tega dne z

Ljubom Klanjščkom pogovarja
la. In čeprav smo vprašali posa
meznike in so nam posamezniki 
odgovarjali, je bilo vseskozi v 
njihovih odgovorih ču titi na
vzočnost vseh zaposlenih. O 
dosedanjih prehojeni poti in o 
načrtih nam je povedal v.d. di
rektorja TOZD Vlado KOMAC 
ing. org. dela:

,,Dvajseta obletnica nekda
njega obrata, sedanjega TOZD, 
ni nepomemben jubilej. Koliko 
naporov in samoodpovedovanja 
je bilo potrebnih celotnemu ko
lektivu, da je uspel ustvariti 
nove pogoje dela. To vedo naj
bolje „  najstarejši" zaposleni.

Rezultat delovne aktivnosti 
vseh zaposlenih je nova delovna 
zmaga — izgradnja novih delov
nih pogojev. To si je kolektiv 
tudi zaslužil. TOZD Materija, 
pod. tem imenom je širše znan 
v našem kolektivu, mi ni bila ob 
prihodu neznanka, saj sem 
vedel v kakšnih neprimernih po
gojih in razmerah so delavke in 
delavci prehodili 20-letno pot. 
Novi delovni prostori predstav
ljajo tako priznanje za doseda
nje delo kot tudi možnost za 
nadaljni nemoten proces.

vsekakor uspeh, ki se ga ni p ri
čakovalo.

Vlado Komac, vid. direktorja: 
„novo halo so si delavci zaslu
žili "

Prihodnja proizvodnja je 
začrtana in usmerjena še na
dalje v izdelavo plišastih igrač. 
Možnosti prodaje naših igrač. 
Možnosti prodaje naših igrač 
obstajajo in naša naloga je, da v 
letu 1980 izvršimo predviden 
plan prihodka. Zavedamo se, da 
spričo predvidenih in nepredvi
denih težav, to nikakor ne bo 
prav lahko. Vendar upam, da 
bomo uspeli s pravilno organi
zacijo dela, z boljšim tehno
loškim in inovatorskim znanjem 
ter doslednim samoupravnim 
obnašanjem, izvršiti proizvodni 
plan prihodnjega leta.

Ob vsem tem želim, da bi 
nas pri izvrševanju planskih 
nalog spremljalo pristno med
sebojno spoštovanje, razume
vanje ter da ob težavah poka
žemo tudi strpnost. Dislociran 
TOZD bi moral občutiti, da je 
del skupnosti „Mehanotehnike" 
in seveda tudi obratno. Delavke 
in delavci, srečno v novih delov
nih prostorih in še nadalje sto
pajte ponosni k še boljšim de
lovnim rezultatom. Sposobni 
smo!"

Darka MEZGEC, vodjo proiz
vodnje smo morali poiskati v 
provizoričnih skladiščnih pro
storih.

„Ne, ne nisem ,,dvajsetlet
n ik " v Materiji, v obrat Materija 
sem prišel pred 14 leti, sicer pa 
sem član „Mehanotehnike" od 
1958. leta. Ko sem prišel v Ma
terijo, je bila edina proizvodnja 
— montaža. Montirali smo teh
nični svinčnik. Leta 1965 smo 
ugotovili, da je to preživel arti
kel in postali smo montažni 
oddelek za večino artiklov, ki 
so jih izdelovali v Izoli. Večino
ma je to bila finalna montaža, 
v prvi vrsti končno barvanje.

V tem času je bilo res kri
tično obdobje v zgodovini ma- 
terijskega obrata, saj smo bili le 
„peto ko lo" ostalih delovnih 
enot. Leta 1971 smo ugotovili, 
da manjka v tovarni progam pliš 
igrač, dotedaj se je jugoslovan

ski trg zalagal predvsem iz 
uvoza. Navezali smo stike s 
tujim partnerjem, poslali naše 
delavke na specializacijo v tu 
jino, konkretneje v Muenchen 
in sprva smo plišaste igrače 
samo finalizirali.

Nato je nastopilo obdobje 
ustanavljanja TOZD-ov. Naš 
obrat je bil tedaj sestavni del 
TOZD-a s proizvodno dejav
nostjo pihanih igrač in pisal. 
Menda je bilo to leta 1975, ko 
smo odločili, da izpolnjujemo 
vse pogoje za konstituiranje 
TOZD-a. V letu 1976 smo od
kupili od tujega partnerja stro
je, s katerimi lahko samostojno 
opravljamo vse faze proizvod
nje, od začetka do konca. Tako 
smo do danes proizvedli oziro
ma še proizvajamo preko 200 
različnih artiklov, možnosti 
uvajanja novih pa je še mnogo. 
Težave pa so vpeljati najsmotr
nejši in ne preveč zahteven pro
gram, ki pa bi dajal ugodne 
poslovne rezultate."

Nato smo ga povprašali o 
skorajšnji selitvi v nove prosto
re. ,,Vsa leta dosedaj, posebno 
pa v letih, ko nismo videli pred 
seboj najbolj svetle bodočnosti, 
smo se drugače obnašali in tudi 
obrat je-užival nekoliko večje 
spoštovanje. In dandanes, kljub 
temu, da je nova hala že postav
ljena še nismo na cilju. Zavedati 
se moramo, da poti nazaj ni, da 
pa imamo novo dolžnost: po
ravnati družbi vložena sredstva 
in izkazano zaupanje. Samo 
dosledno izvršen plan je zago
tovilo za izplačanje anuitet.

Mezpec Darko, Vodja proizvod
nje: „ . ,.če smo doslej složno 
prenašali težave, ki so nas pesti
le, zakaj ne bi danes. . . "

Kljub temu, da sicer delovni 
pogoji v sedanjem objektu ne 
ogrožajo varnega dela delavk, se 
pravi, da sam človek in znanje 
torej nista ogrožena, pa še daleč 
niso primerni za doseganje za- 
željenih poslovnih rezultatov. 
Te težave se bodo v novi hali 
rešile, potrebne bodo določene 
organizacijske spremembe, 
sama tehnologija pa se bistveno 
ne bo spremenila, vsaj takoj v 
začetku ne. Spremenilo pa se 
bo notranje življenje delavcev. 
Sedaj ločeni po utesnjenih pro
storih, bodo delavke in delavci 
razporejeni vsi v enem prostoru. 
Tako ne bo možno različnih, 
ločenih in neplodnih diskusij,

Nadaljevanje na 9. strani

Pogled na sedanjo proizvodno stavbo. Materija, 26. XI. 79
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ki negativno vplivajo na proiz
vodni proces in v. končni fazi 
tudi na medsebojno vzdušje. 
Moje želje so enake kot vsa leta 
doslej: doseči zastavljene cilje, 
izpolnjevati svoje delovne in 
samoupravljalske dolžnosti v 
pristnih in iskrenih odnosih."

O dosedanjem življenju in 
delu smo povprašali nekatere 
delavke, ki so zaposlene v Ma
teriji že vrsto let, tu so preživele 
svetle in temne trenutke tekom 
obstoja obrata Materije.

Vida OPARA, šivilja:
,,V Mehanotehniki sem za

poslena že 23 let, ali točneje od 
23. 6. 1956. Tedaj sem se za
poslila v barvarni v Izoli, ki se je 
nahajala ob Ampelei. Tu sem 
delala sedem let. Kasneje sem se 
preselila v Materijo, kjer delam 
že 17 let. Proizvodni program je 
bil najprej sestavljanje plastič
nih igrač, nato tehničnih svinč
nikov.

Sedanji program je še razme
roma mlad -  8 let. Prvotne pliš 
igrače so bile domače živali. 
Tehnologija se od tedaj ni kaj 
dosti razvila, čeprav smo sprva 
polnili s slamo in je težko bilo 
oblikovati. Ustanovitev obrata 
je prinesla ljudem v teh krajih 
zaslužek, možnost zaposlitve v 
domačem kraju in ne več 
vožnje v oddaljena središča."

— Pa selitev v novo halo. Kako 
jo pričakujete?

„Komaj čakamo selitev v 
novo halo, saj so po mojem 
delovni pogoji v sedanjih pro
storih slabi. V tej stavbi smo 
stisnjeni po sobah, veliko je pre
našanja kartonov."

— In vaše želje sodelavcem ,. . .
„Pristne medsebojne odnose, 

da bi še nadalje pridno delali 
kot dosedaj. Če smo vztrajali v 
težjih pogojih in razmerah, 
moramo to liko  bolj sedaj in v 
bodoče v novih proizvodnih 
prostorih."

Dodič Mranda . (levo) Opara 
Vida (desno)
Miranda DODIČ, skupinovodja:

„2. 8. 1959 je bil prvi dan 
začetka del. Prvi dan nas je bilo 
12 zaposlenih, pozimi je bilo 
mrzlo, tedanje ogrevanje ni bilo 
kaj prida. V novi hali pa mi ne 
bo treba to likokrat dnevno 
hoditi po stopnicah.

Dvajset let je m inilo zelo 
hitro. Danes vseeno bolje de
lamo. Ni to liko  umazano delo. 
Mislim, da bi bilo potrebno v

sedanjem trenutku urediti 
norme in zagotoviti kvalitetne 
surovine.

— Imate kake pripombe?
„Da, na zborih delavcev bi 

morali na eni strani tisti, ki po
dajajo kazalce poslovanja, te 
podajati v bolj preprostem je
ziku, na drugi strani pa bi mo
rali delavci pazljiveje poslušati."
— Kakšne so vaše želje?

„Dobro medsebojno razu
mevanje .
— I n še kaj posebnega?

„Čimprej bi rada šla zopet 
med delavke. Veste, delo me 
čaka . . . "
Neva ŠKERJANC, tajnica 
TOZD:
— Vaš pogled na 20-letno pre
hojeno pot?

„Narejen je bil velik na
predek, ljudje so se izseljevali, 
sedaj ostajajo doma. Najlepše 
pa bo, ko se bomo preselili v 
nove prostore. Tehnologija se 
po mojem ni dosti spremenila, 
saj prostorske možnosti tega 
niso dopuščale.

Škerjanc Neva: „ ... .preselitev v 
nove prostore bo za nas velik 
d o g o d e k T O Z D  Materija 
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Živo se spominjam svoje 
prve plače, ki je bila tedaj 
7.000 S din. Najbolj vesela sem 
bila, ko smo začeli graditi novo 
halo, po vsem direndaju glede 
ureditve potrebne dokumenta
cije. Delavci vedno dobivamo 
„ Inform ator" iz katerega lahko 
delavec dobi marsikako infor
macijo, če ga prebere. Sicer pa 
smo informirani o poslovanju 
TOZD in drugih temah na 
zborih delavcev."
— Vcše želje . . .

„Čimprej v novo halo, kjer 
bodo boljši delovni pogoji in se 
bo lahko dosti več proizvajalo 
in kjer se bodo uredile in rešile 
sedanje težave."
Grozdana KASTELIC, priučena 
delavka:

„Od kdaj sem ..Materijča- 
nka". To je že dolgo in vendar 
se še živo spominjam: 10.
oktobra je m inilo 20 let. Od 
tedaj so nastale velike spre
membe. Pogoji dela so se izbolj
šali. Začetek je bil vsekakor kri
tičen. Nismo obupali v težavah. 
Za naš TOZD je preselitev v 
nove prostore velik dosežek, 
kot je tudi za ves naš kraj, vse 
mlade, ki bodo v novi hali našli 
svoj kos kruha. Na novo halo 
smo ponosni. Dan otvoritve bo 
za nas velik dogodek, saj so ti 
kraji b ili opustošenj, nikoli si 
nismo mogli pravično zaslužiti 
košček kruha, ne da bi nam

bilo treba oditi v druge kraje."
— Vaš pogled na selitev v novo 
halo?

„V  novi hali se bo, vsaj 
upam, marsikaj izboljšalo. Moje 
prvo delo so bile piščalke. Prišel 
je pliš, ki je pomenil v začetku 
zelo veliko spremembo. Priva
d iti se na pliš je bilo nekoliko 
težje, oditi je bilo treba na 
prakso v tu jino ."
— Kakšna je bila fluktuacija?

„Prišlo je nekaj novih delav
cev, vendar veliko več kot pa 
jih je odšlo. Dogodilo se je 
tekom 20-let marsikaj, vendar 
se česa posebnega ne bi spomi
njala."
— Vaše želje . . .

„Želela bi, da bi se uredilo 
glede nagrajevanja po delu, da 
bi delavci delali s še večjim 
veseljem."

Viktorija FABJANČIČ, pri
učena delavka:

— Kaj je pomenila ustanovi
tev obrata za Materijo?

Ustanovitev obrata je bila 
tedaj za Materijo pomemben 
dogodek, saj domačinom ni 
bilo treba odhajati na delo v 
odaljeno Sežano ali Ilirsko Bi
strico. V začetku smo se delu 
težko privadili. Marsikaj smo 
potrpeli, zato smo danes to liko  
bolj veseli, da je pred vrati se
litev v novo halo. Od selitve pri
čakujem in upam, da tudi ostali 
mislijo enako, da bodo boljši 
delovni pogoji pa tudi boljši, 
urejeni odnosi . ,."

Skupina delavk pri montaži 
X I/7 9

Marija ŠIŠKOVIČ, predsednik 
sindikalne organizacije:

„V  TOZD sem zaposlena 17 
let. Prav sedaj mi poteče dvo
letna mandatna doba kot pred
sedniku in članu IO OOS. 
Sindikalna organizacija je 
tekom dvajsetletne dobe bolj 
slabo delovala. V ospredju je 
predvsem delo in je bilo za se
stankovanje bolj malo časa. Če 
so nas občasno klicali na sesta
nek občinskega sindikalnega 
sveta v Sežano, smo se vabilu 
večinoma odzvali. Občinski 
sindikalni svet smo nekoliko- 
krat povprašali za pomoč.

Nedolgo tega je bil tak 
primer ob akciji NNNP. Sicer 
pa se tudi obračamo nanje za

nasvet, vendar so rezultati ,,bolj 
žalostni". V našem mandatnem 
obdobju je dala naša sindikalna 
organizacija sicer nekaj pobud, 
vendar niso bile upoštevane. 
Problematika, ki je bila največ
krat na dnevnem redu, se je 
seveda nanašala na delitev sred
stev za osebne dohodke, kjer 
smo poskušali upoštevati p ri
pombe in mnenja delavcev in 
duh zakonskih ter drugih do
ločil. Izvršni odbor sestavlja pet 
članov, od katerih smo sedaj 
ostali trije. Delavci bolj malo 
pomagajo pri delu izvršnega 
odbora, čeprav so vsi včlanjeni 
v sindikalno organizacijo. Vez z 
..izolskim" predsedstvom in 
drugimi izvršnimi odbori je 
rahla, želeli bi si tesnejše sode
lovanje, ne samo kot do sedaj, 
ko smo sodelovali samo pri na
bavi ozimnice in ob organizira
nju družabnega srečanja. 
Menim, da bi morali b iti v iz
vršnem odboru bolj „učen i" 
ljudje, saj je potrebna za kvali
tetno urejanje sindikalnih zadev 
tudi majhna strokovnost. Tudi 
z drugimi družbenopolitičnimi 
organizacijami bodisi na ravni 
TOZD, ali delovne organizacije 
bolj slabo sodelujemo. Sestan
kovanje nam je nekoliko tuje, 
cenimo in spoštujemo samo 
delo.

O bližnji selitvi v nove proiz
vodne prostore menim, da bo 
prinesla našemu sicer številčno 
majhnemu kolektivu, veliko 
dobrih sprememb. Vse se bo 
rešilo in izboljšalo."
— Kaj pa vaše želje dvajset let 
staremu kolektivu, smo povpra
šali. ..Predvsem mnogo uspe
hov, najbolj pa medsebojnega 
razumevanja."

Vlada VOLK, predsednik delav
skega sveta TOZD:

„V  TOZD sem zaposlena 
šele 6 let, tako, da bi o razvoju 
TOZD vedela malo povedati.

Mislim, da smo premalo po
vezani z ostalimi TOZD in 
DSSS, ki premalo poznajo naše 
razmere. O delu in življenju v 
Izoli zvemo običajno samo 
preko „pisane" besede (Infor
mator, glasilo, zapisniki). Že
limo in pričakujemo, da bi nas 
vodilni delavci večkrat obiskali, 
se z nami pogovorili. Kar za
deva nove hale, je, kot so 
mislim omenile tudi druge de
lavke, gotovo zadovoljstvo in 
ponos nas vseh. Dela v novi hali 
si še trenutno ne predstavljam. 
Najvažnejše je imeti trdno za
vest, da imamo iste cilje, pa 
bomo te in druge težave pre
magali . . . "

Vera VALENČIČ, šivilja:
„Tu spadam med „starejše" 

delavke, po stažu mislim, saj
Nadaljevanje na 10. strani
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Nadaljevanje z 9. strani

sem zaposlena od vsega za
četka.

Dvajset let je m inilo po 
mojem zelo h itro  in slabo. Ve
selega smo bolj malo doživeli. 
Upajmo, da bo v novi hali bolje. 
Česa si želim? Ja, predvsem 
več denarja, boljšo plačo.

Valenčič Vera—Pievina
Želim in pričakujem ob

enem, da se bomo v novih pro
storih dobro počutili, tako po 
proizvodni plati kot med seboj.

In da bi imeli veliko de
la . . . ."

Tamara SILIČ-GROPAJC, 
predsednik zbora delavcev:

..Zaposlena sem bila v „Pri- 
morskih novicah", v Bovcu, na 
oddelku elektrovlak v Izoli 
tako, da sem v Mehanotehniki 
že 12 let. Predsednik zbora de
lavcev sem že več let. Na zborih 
delavcev zaposleni običajno 
malo sprašujejo, vendar bi še 
več spraševali, če bi nam bilo še 
bolj jasno, kaj vse vključujejo 
tkz. ekonomske kategorije."

OD LETA 1959 SO ZAPO
SLENI V MATERIJI:
OPARA VIDA
VALENČIČ VERA—PIERINA  
GROPAJC ROZALIJA  
DODIČ MIRANDA  
ŠKERJANC NEVA 
KASTELIC GROZDANA 
KOCJANČIČ GABRIJELA

DVAJSETLETNICAM 
STITAMO!

  «•.......     - - - m - i - v r ...........

Nova proizvodna hala -  z vzhodne strani -  na levi je vidna ..naslo- 
nitev na stare prostore" Materija, X I/7 9

Pogovor med odmorom za malico, lahko je razbrati, da sprošče
nosti ne manjka.

Toliko so o svojih željah, pričakovanjih in dosedanjem delu in 
težavah pripovedovali delavci naše oddaljene TOZD.

Drage sodelavke in delavci, ne glede na oddaljenost naši stel 
Zavedajte se, da se kolektiv veseli vaših delovnih zmag in da je 
obenem tudi pripravljen pomagati vam v primeru težav.

V novih prostorih vam želimo predvsem uspešno izpolnjevanje 
vsakodnevnih delovnih dolžnosti v razumevanju in slogi.

Da ste tega sposobni, ste že večkrat dokazali!

Ljubo Klanjšček 
Milan Vuga

10. STRAN -  Ml

kaj pa 
naša 
disciplina?

Aktivnost skupne disciplin
ske komisije -  Poostriti odgo
vornost vseh zaposlenih — 
Večja zavest dolžnosti do dela, 
ne le pravic

Od svojega konstituiranja pa 
do konca novembra je skupna 
disciplinska komisija v DO 
„Mehanotehnika" prejela 98 
zahtev za uvedbo postopka.

V pretežni večini primerov 
so bili predlagatelji za uvedbo 
postopka poslovodni organi, saj 
je le eno zahtevo za uvedbo 
postopka podala sindikalna 
organizacija v TOZD „Tehnične 
igrače" v DE 1200. Če analizi
ramo strukturo prijavljenih 
delavcev, je podoba taka, da je 
95 % zahtev za uvedbo postop
ka takih, ki se nanašajo na 
opravljanje del delavcev v nepo
sredni proizvodnji. Ob tem se 
nam sama po sebi vsiljuje misel, 
da ima vsaj kar se tiče upošte
vanja delovnih dolžnosti, dva 
kriterija.

Na to misel lahko navežemo 
še drugo misel: delovanje delav
ske kontrole glede doslednega 
izvrševanja delovnih obveznosti 
vseh zaposlenih, kot tudi prisot
nost sindikalnih organizacij na 
tem področju.

Pa se preselimo na statisti
čna tla. Statistično povprečje 
nam pove, da je bil vsak 17 
delavec v delovni organizaciji 
tekom leta v disciplinskem 
postopku. Priznajmo si, da bi 
bila ta številka še nižja, če bi 
bili pri prijavljanju vseh kršitev 
delovnih obveznosti doslednej
ši.

Število kršitev na poprečno 
zaposlenega:
TOZD „Tehnične igrače" —
vsak 17. zaposleni
TOZD ..Pisarniške potrebščine"
— vsak 22. zaposleni
TOZD ..Kovinski izdelki" —
vsak 9. zaposleni
TOZD „Pliš igrače" -  vsak 37
zaposleni
TOZD ..Orodje—remont" — 
vsak 37 zaposleni 
DS „Skupne službe" -  vsak 43 
zaposleni

Številčni pregled izrečenih 
ukrepov:
— oprostitve : 3
— opomin : 10
— javni opomin: 20
— pogojno prenehanje delov
nega razmerja : 2
— prenehanje delovnega razmer
ja : 11
— ustavjtev postopka: 13
— ukrep ni bil izrečen : 5
— postopki so v teku : 21

Zanimiv je podatek, da je 13 
zahtev za ponovno obravnavo, 
ki so b ili nedolgo tega že v po
stopku.

Pogled izrečenih ukrepov po TOZD/DSSS:

- oprostitev
- opomin 
-javni opomin
- pogojno prenehanje del. raz.
- prenehanje DR
- ukrep ni bil izrečen
- ustavitev
- postopek v teku

TOZDI. TOZDU. TOZDIV. TOZD VI. 
1
7

11
1
6
4
9

16

/
/
/
/
/
/
1

2
6
1
1
1
2
4

1

opomin 
javni opomin 
prenehanje 
ustavitev

TO ZD VIII—DSSS

Komentar v zvezi z izreče
nimi ukrepi prepuščamo bral
cem, sami pa lahko zapišemo 
naslednjo nesporno dejstvo: 

Skupna disciplinska komisija 
si nedvomno ne želi veliko 
posla. Ko se pa pojavi zahtevek 
za uvedbo postopka, le-ta steče 
po vnaprej določenem postop
ku. Ob koncu javne obravnave 
se vsakdo ob izreku ukrepa 
zamisli: „Mar je bilo res tega 
treba? Zakaj je do tega prišlo? 
A li se bomo s tem delavcem, 
delavko še srečali kot obtože
nec in sodnikiI" Prav je, da se 
spomnimo trenutka, ko smo

/
1
4
/

stopili prvič čez tovarniški 
prag. Večina nas je imela v srcu 
željo pošteno in marljivo delati, 
uveljavljati iz dela izvirajoče 
pravice.

Število disciplinskih postop
kov priča, da so si nekateri 
tedaj zamišljali le pravice, ob 
tem pa pozabljali na dolžnosti. 
In vendar se oboje prepleta v 
delavčevi in človekovi usodi 
kot neločljiva celota.

Ervin Majerič



Izboljšanje 
zaposlenih 
kadrovska

Vsaka delovna sredina, ne 
glede kakšne narave je, si mora 
prizadevati izboljšati kadrovsko 
zasedbo. Razvoj tehnologije pri-

strukture 
— stalna 
naloga

naša s seboj nove profile pokli
cev, katerih smotrna zaposlitev 
daje boljšo organiziranost po
slovanje in seveda s tem tudi

ugodnejše poslovne rezultate
Eno lahko 'z gotovostjo za 

pišemo: pred leti sprejet
„Kadrovski p lan" smo zadovo 
Ijivo izpolnili. S smotrnim po 
večevanjem zaposlitve novih 
delavcev se odražajo ugodni 
poslovni rezultati.

Podajamo statistični pregled 
gibanja delavcev po TOZD ozi
roma DSSS v času od 1. 1. do
30. 9. 1979 po strukturi stro
kovne izobrazbe.

ST
RU
KT
UR
A TOZDTeh.igrač TOZDPis.potre. TOZDKovi.izdelk TOZDPliš igrače TOZDOrodje-remonl DSSS SKUPAJ

Prišli
Odšli

PrišliOdšli
PrišliOdšli

PrišliOdšli
PrišliOdšli

PrišliOdšli
PrišliOdšli

F 2 1 5 7 7 8

V Š 2 1 7 8 10 8

S Š 4 ■ 4 1 3 1 7 9 15 14

V K 2 1 1 2 1 3 4

K V 22 15 5 4 3 1 19 -5 4 6 53 31

N S 2 1 1 3 1 6 2

P K 3 1 1 2 1 5 3

P 13 3 3 3 1 4 5 7 25

N K 11? 32 1 1 7 6 6 1 3 2 8 9 138 51

SKUPNO 148 66 2 6 16 15 11 2 29 11 38 46 244 146

Iz tabele je razvidno, da se je Opaziti je, da je fluktuacija v delovno organizacijo, (letos 
v letošnjem letu izboljšala letošnjem letu znatno manjša 8%).
struktura zaposlenih, zlasti de- kot v preteklih letih, ko je bila Marjan Cetin
lavcev s poklicno šolo. v povprečju 14% za celotno

Mladinska 
delovna 
akcija

Že sam naslov pove, da se je 
končno zbudila mladinska orga
nizacija v naši tovarni. Zbudila 
se je zaradi določenih delovnih 
potreb. Vsi se dobro zavedamo 
kakšni napori so b ili potrebni 
da bi vsaj okvirno sledili začrta 
nim ciljem, ki smo jih letos po 
stavili. C ilji kateri so zahtevali 
od vseh primarnih funkcij naše 
tovarne (nabava, proizvodnja in 
prodaja) ter vseh drugih sekun
darnih, veliko angažiranost.

Takšnemu poslovnemu delu 
smo se hoteli tudi mi mladinci 
vseh TOZD in DSS (kot sedanja 
in bodoča moč naše družbe) 
izkazati. Izkazali smo se v tem, 
da smo sprejeli delo (pakiranje 
novoletnih paketov), za pomoč 
pri prodaji za povečanje reali
zacije.

Alfred Gojtanič

kako smo 
obve-
V v ■ ^sceni?

Premalo  ̂ se poznamo med 
seboj — Želje zaposlenih po 
vsebinski zasnovi glasila — 
P o bude o področjih 
informiranja, vendar ali naj 
ostane samo pri pobudah — 
Preproste in razumljive infor
macije.

Nihče ne more samouprav
ljati, se pravilno odločati, če 
nima zadosti ustreznih informa
cij. Brez njih izgublja samostoj
nost in se zato nujno ravna po 
drugih, po dejanskih ali pa 
namišljenih avtoritetah. Dejan
sko si je nemogoče zamisliti, 
kako bi mogel slabo informiran 
samoupravljavec, član delovne
ga kolektiva, enakopravno sode
lovati v razpravah in pomemb
neje prispevati k takšnim in 
drugačnim samoupravnim akci
jam. Kljub temu, da si 
odgovorni delavci prizadevajo.

da bi bile informacije čimbolj 
preproste in razumljive, oprem
ljene* s povzetki, z nakazanimi 
rešitvami problemov in dilem 
ter posledicami sprejetja dolo
čenih sklepov, lahko ugotovi
mo, da je na tem področju še 
veliko ».skritih rezerv” .

Da bi ugotovili, kako so 
informirani o splošnih podatkih 
in poslovanju DO in kakšno je 
mnenje zaposlenih o informira
nju, smo izvedli anketo z na
ključno izbranimi delavci.

Naj že na začetku odgovori
mo opazki večine delavcev, češ, 
„da pri tej anketi ne bi smelo 
biti imena, saj se pojavlja to, da 
ljudje iščejo podatke, kar pa je 
še bolj žalostno, celo pre
pisujejo. Saj veste, kako je z 
iskrenostjo ljud i." Naš odgovor:

Očitno je, da je anketa spod
budila k iskanju (beri: prepiso
vanju) podatkov nekatere zapo
slene.

O avtentičnosti in uspehu 
ankete, predvsem prvega dela 
vprašanja o organizaciji in pri
hodku, lahko dvomimo, saj je 
bilo dopuščeno „plonkanje", 
zanimivi in predvsem pa upo

rabni so podatki drugega dela 
ankete — kjer so bila vprašanja 
o vsebinski zasnovi naših inter
nih glasil.

Oglejmo si kratke rezultate 
ankete: Vrnjenih je bilo 125 od 
150 razdeljenih anket.

Samo 38 anketirancev 
(30 %) zna pravilno našteti 
katere TOZD sestavljajo našo 
DO, 100 anketirancev ve, ko li
ko nas je zaposlenih in le dva ne 
vesta, kdo je direktor naše DO. 
Zanimivo bi bilo zapisati, komu 
vse so anketiranci prisodili 
določene funkcije, vendar zara
di načela anonimnosti anketira
nih odgovorov teh podatkov ne 
objavljamo. Poslovanje naših 
TOZD in DO kot celote obrav
navamo in potrjujemo skladno 
z zakonskimi določili v vsakem 
tromesečju in še posebej ob 
zaključnem računu. Najpo
membnejše kazalce poslovanja 
objavljamo v internem biltenu. 
In vendar 30 % anketirancev ni 
znalo odgovoriti na vprašanje, 
koliko je znašala dosežena bru- 
tto  realizacija v lanskem letu, 
oziroma kolika je višina planira
ne za leto 1979.

Največ informacij o delu in 
življenju v našem kolektivu izvi
ra po mnenju anketirancev iz 
našega „ Informatorja".

Anketiranci so tudi menili, 
da je premalo informacij o po
slovni politik i našega kolektiva 
oziroma TOZD-a.

Večina je menila, da je pre
malo obveščanja o delu samo
upravnih organov.

Ugotovitev, da večina anke
tirancev (66 %) le včasih prebi
ra sklepe, zapisnike in druge 
informacije o delu samouprav
nih organov TOZD oziroma 
DO, je nedvomno vzrok, da 
anketiranci izražajo; da so 
premalo informirani o delu 
samoupravnih organov TOZD, 
DO oziroma o delu poslovod
nega organa. Iz rezultatov anke
te izhaja tudi ugotovitev, da si v 
internem glasilu „M I"  želijo več 
razgovorov s člani kolektiva, o 
delu delegatov v skupščinah 
interesnih skupnosti in drugih 
delegatskih telesih, o proiz
vodnji in doseganju planskih 
ciljev, o kulturnem življenju v 
občini in o športu v kolektivu 
in na obali.

..Inform ator" prebira redno 
65%  vseh anketirancev, vsi 
ostali pa občasno.

Kje stoji zabojček za pris
pevke v glasilo „M I" ,  se je 
glasilo naslednje vprašanje. 
Nekoliko smešno vprašanje, ki 
pa je dalo kaj žalosten rezultat: 
četrtina vseh anketirancev ne 
ve, kje stoji zabojček za članke. 
Še bolj žalostno pa je dejstvo, 
da vsi ostali, ki vedo za mesto, 
kjer lahko oddajo svoje prispev
ke, ne dajo svojega prispevka.

Nadaljevanje na 12. strani 
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Večina je menila, da so član
ki oziroma informacije razum
ljive, manj je takih, ki menijo, 
da so komaj ali težko razumlji
ve.

Zavedati se moramo, da je 
pravočasno, pravilno in razum
ljivo obveščanje pogoj za pravil
no odločanje. Samo s kvalitet
nejšimi informacijami lahko 
sprejemamo kvalitetne odlo
čitve. Vse premalo se zavedamo 
dejstva, da niso samo nosilci 
infomiranja za to odgovorne 
osebe, ampak ttid i delegati dela
vcev, bodisi v samoupravnih 
organih TOZD, DO ali v druž
benopolitičnih skupnostih.

Anketirancem pa se za njiho
vo sodelovanje zahvaljujemo.

Milan Vuga

Kulturna 
stran

Ta stran naj bi bila name
njena vsem, kt želijo objavljati 
svoje pesmi, črtice, satire, por
trete, slike, sploh vsem zaposle-

dajmo 
plavi — 
izolski 
rokometni 
klub se 
pred
stavlja

Ne, ne pišemo o rokomet
nem klubu (RK) Izola zato, ker 
slavi kakšno izmed visokih ob
letnic. Želimo predstaviti sredi
no, ki hrepeni po uspehu, zave-

12. STRAN -  Ml

nim, ki se ukvarjajo s pisanjem 
in drugimi upodobitvenimi 
umetnostmi. Pesniki, pisatelji, 
slikarji, to je vaša stran! Prispe
vajte svoj članek, svojo sliko, 
bodisi s polnim imenom ali 
psevdonimom, če želite, da se 
objavi vaše ime! Ne pustite, da 
ostane ta stran prazna!

Objavljamo prispevek člana 
kolektiva iz TOZD ..Tehnične 
igrače", DE 1300 na temo 
mal'c, za nekatere žal samo gle
de tega ali prav se piše malica 
ali mal'ca, ker očitno pisca 
članka vsebina dosti ne zanima. 
Za nepoznavalce naj povemo, 
da je omenjeni prispevek napi
san prosto po Prešernu in sicer 
po njegovi zbadljivki ATprav se 
piše kaša al'kasha, napisani v 
dneh črkarske pravde pred pri
bližno 150 leti.

..Vakuumu" iz DE 1300 
lahko povemo, da se črkarska 
pravda glede malice konča, ker 
so v obtoku že dlje časa M A
LICE.

Pa tudi od plače se bloki ne 
..odtrgajo", kajti regres za topli 
obrok se v celoti poravna iz 
sklada skupne porabe.

Pa še kaj se oglasite, spošto
vani Vakuum!

VAKUUM DE 1300

dajoč se, da je uspeh sad dela in 
predvsem naporov, združenih z 
marsikatero žrtvijo.

Začetki rokometa v Izoli 
pred 22. leti so b ili samonikli, 
vzrasli v skupini mladih navdu
šencev. Sliši se malce čudno, 
vendar je resnično: danes šteje 
RK približno 130 članov.

Dolgo časa je bilo potrebne
ga, da so zapustili z lešem, pri
peljanim iz bivše opekarne 
Ruda, posuto igrišče, in se pre
selili na asfaltno igrišče.

Na igrišču so zagoreli reflek
torji, postavljena je bila tribuna 
za gledalce. Delovni uspehi so 
bili, doseženi z ničkolikim  tru
dom in prostovoljnim delom.

In kot znajo športniki 
poprijeti najprej za delo, da si 
kolikor to liko  uredijo pogoje za 
vadbo in tekmovanja, tako se 
njihova trdna volja in želja po

uspehu pokaže na tekmovanjih. 
Dokazali so, da sodijo v elito 
slovenskega rokometa. Bila so 
leta, ki so črno zapisana v ana
lih izolskega rokometa. Kljub 
temu jih je trda volja in želja po 
uspehu, ki odlikuje člane izol
skega rokometnega kluba, po
tegnila z dna lestvic više, bliže 
vrhu.

Skrivnost uspeha vsakega 
kluba je v vzgoji naših kvalitet
nih igralcev.

Vzgajati je treba že v zgodnji 
mladosti. In tako vidimo na 
igrišču RK Izola pisano paleto 
igralcev in igralk vseh starosti, 
od pionirjev iz šolskih športnih 
društev, do članov in članic.

Zanimivo je, da je v vrstah 
rokometnega kluba tudi precej 
takih članov, ki so zaposleni v 
naši delovni organizaciji, čeprav 
v starejših vrstah igrata samo še 
dva. Osem je takih, ki v klubu 
delujejo, a ne kot športniki, pač 
pa opravljajo razna druga_ prav 
tako pomembna dela. Če je

Pisma 
bralcev

Prejeli smo dopis samo s 
„šifro" ..delavke elektrovlaka", 
v katerem je navedena proble
matika v zvezi z delom naše 
restavracije. Ker načeloma ne
podpisanih (dopisov ne objav
ljamo, smatramo pa, da) je 
obravnavana zadeva širšega 
pomena za celoten kolektiv, 
smo dopis posredovali vodji de
lavske restavracije, ki je nanj 
odgovoril sledeče:

..Delavkam elektrovlaka"

Spoštovane tovarišice, 
poskusil bom odgovoriti na 
vašo pritožbo (prepis sem dobil 
od „M I"  Mehanotehnika).

Večkrat oporekate naše ma
lice (topli obrok) opravičeno, 
ker naši obroki ne ustrezajo vsa
kemu posamezniku v kolektivu. 
V naši restavraciji si prizade
vamo zadovoljiti z malico oz. 
toplim obrokom čimvečje šte
vilo naših abonentov.

Kar se tiče jedilnika in nor
mativov, smo v zadnjih letih 
veliko storili. Ker menim, da je 
med vami veliko takih, ki niso 
dolgo v kolektivu, pa tudi 
takih, ki so pozabili na pre
teklost, vam bom nanizal nekaj 
podatkov razvoja in dela druž
bene prehrane v preteklosti.

Spominjam se, ko smo do
bivali topli obrok iz raznih izol
skih gostiln in restavracij. Obro
ke nam je tedaj dostavljal tov. 
Reja Andrej na starem triciklu, 
v alumunijastih posodah, kruh 
pa v starem zaboju in vsakemu 
obroku je pripadal po en kos. 
Porcije so nam prinašali d irekt
no na delovno mesto. Kdor je

število naših delavcev v vrstah 
starejše generacije tako majhno 
(10), pa lahko trdimo, da je v 
vrstah mladincev povsem dru
gačna slika. Okrog 50 otrok, 
katerih starši so zaposleni v 
Mehanotehniki, sestavlja ekipe, 
ki nastopajo v slovenski * * mla
dinski in tudi v občasni pionir
ski ligi.

Marsikdo med nami že več 
let spremlja delo in uspehe 
rokometnega kluba, toda le tisti 
del, ki se odvija na športnem 
igrišču. Pri tem vsi pozabljamo, 
da obstoj kluba ni odvisen le od 
športnih rezultatov. Tu je še 
vrsta drugih dejavnikov, ki v 
veliki meri vplivajo na nadaljnje 
delo. Sedanji trenutek kluba 
prav gotovo ni rožnat, kljub 
temu pa člani kluba še niso 
opustili svojega optimizma. 
Zavedajo se, da imajo v rokah 
še glavno karto. To pa je prav 
delo z najmlajšimi, ki že kaže 
določene rezultate.

Silvo Štefančič

mogel, je obrok pojedel za 
mizo, sicer pa na hodnikih in 
dvorišču. Velikokrat smo ob 
ponedeljkih jedli tisto, kar je 
ostalo od sobotnih in nedeljskih 
obrokov v izolskih gostilnah.

Zahvaljujoč izvršnemu svetu 
sindikata Jugoslavije, ki je dal 
pobudo za ustanavljanje obra
tov družbene prehrane v vseh 
kolektivih, kjer je to možno, so 
tudi naši takratni upravni orga
ni in naše odstvo sprožili akcijo 
za ustanovitev obrata družbene 
prehrane. Kljub materialnim in 
finančnim težavam, so adapti
rali staro leseno barako za 
menzo. V njej smo začeli p ri
pravljati tople obroke, ki smo 
jih najprej jedli iz aluminijastih 
posod kar na dvorišču (seveda, 
če ni deževalo, sicer pa na de
lovnih mestih). Brez težav še 
vedno ni šlo, ker nismo imeli 
jedilnice. Kljub temu smo bili 
veseli, ker smo imeli svojo last
no kuhinjo ter svežo in zdravo 
hrano — enolončnico in kos 
kruha. Kruh je bil velikokrat 
neužiten, ker ga je še vedno do
stavljal tov. Reja na starem tr i
ciklu in se mu je na dežju 
večkrat zmočil.

Polnih 7 let smo obratovali v 
stari baraki, v vlagi in mrazu. 
Trudili smo se pripravljati 
čimboljše obroke in tako zado
vo ljiti naše abonente. Delno 
smo tudi uspeli, saj imamo p i
smeno priznanje, na katerega 
smo še vedno ponosni. Nanizal 
vam bom nekaj jedilnikov, ki 
smo jih pripravljali v baraki:

Nadaljevanje na 13. strani

A L ' PR A V SE PIŠE MALCA A L I M ALICA!? !

Kaj znancev že zasula je lopata, 
od pamtiveka pravica nam je dana, 
a vsak se po svoje braniti hoče —
A k ' prav je beseda dana.
Saj od malce in malice bistvene n i razlike, 
drugačnega okusa pač spoznati nihče noče, 
saj tu so še nedelovne sobote, 
ter nedelje skupaj dane.
Kaj hočeš človek še kaj več v usta dati, 
saj plačajo vse sindikati; 
nehala je družba podpirati ta site, 
ta lačni, pa si sami poskrbite!
Le naprej se tako borite,
da naš standard nam poraste —
v bodoče pa blokov n i treba odtrgati od plače.
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I. teden

1. Ponedeljek
2. Torek
3. Sreda
4. Četrtek
5. Petek
6. Sobota

II. teden
1. Ponedeljek
2. Torek
3. Sreda
4. Četrtek
5. Petek
6. Sobota 
Izbira

mineštra, panceta
golaž, testenine
fižol, navadna klobasa
jota, rebrca
rižota
golaž

kislo zelje, rebrca 
srček v omaki 
rižota
mineštra, panceta 
golaž, krompir 
fižol, jajčka 
ljubljanska salama, sir.

7 d kg. pancete
7 dkg. mesa

8 dkg. rebre 
7 dkg. mesa 
10 dkg. mesa

8 dkg. rebre 
10 dkg mesa 
7 dkg mesa
7 dkg pancete
8 dkg mesa 
2 kosa jajc 
8 cjkg

Poleg tega smo imeli še na
slednje mešane jedi: mešano 
solato, hrenovke, jetrca v 
omaki, ču fti, vampi.

V tistih časih smo imeli 
normativ 7 dkg. mesa za obrok. 
Primer: V aprilu, maja in juniju 
1971 smo porabili 3447 kg 
mesa in mesnih izdelkov ter 
7965 jajc za pripravo 56364 
obrokov. To pomeni, da je bilo 
za I. obrok porabljeno 7,6 dkg 
mesa ali dve jajci. Za primer
javo: Sedaj porabimo za en 
obrok od 12 — 15 dka mesa ali 
mesnih izdelkov. V letu 1970 se 
je začela naša organizacija naglo 
razvijati. Zaradi tega je bilo 
potrebno razširiti in izboljšati 
razmere v obratu družbene 
prehrane. Naši upravni organi, 
družbenopolitične organizacije 
in strokovni kolegij so z 
velikimi napori organizirali 
gradnjo nove delavske restavra

cije, ki je bila zgrajena v rekord
nem času (105 dni). V novi 
delavski restavraciji smo takoj 
izboljšali tudi prehrano in po
pestrili jedilnike. Uvedli smo 
tudi nove osvežilne pijače 
(kavo, kapučine, čaj, brezalko
holne pijače) ter popestrili 
izbiro s sendvičev s siri, ljub
ljansko salamo, mortadelo, 
šunkarico, pariško in drugimi 
salamami.

V delavski restavraciji smo si 
vedno prizadevali pripravljati 
obroke, s katerimi bi bili vsi 
zadovoljni. V novejšem času 
smo tudi zaposlili novo kvalifi
cirano delovno silo, ki je pri
pravljala nekaj novih jedi (npr. 
dušen riž, svinske kotlete, pe
čenko, majonezni krompir s 
hrenovko, francosko solato, 
kuhano vratovino, zelenjavno 
mineštro s kuhano govedino). V 
bifeju smo popestrili hladne 
malice z medom, mlekom, jo
gurtom, ribjim i konzervami, 
doručkom, marmelado, ma
slom, kuhano šunko, mozaik 
šunko itd., izboljšali pa smo 
tudi kvaliteto sendvičev z do
datkom 1 /2  mleka ali jogurta.

Povedati moram še nasled
nje: Ko je prišel nov kuhar, sem 
prejel podobne pritožbe kot je 
vaša, v kateri so se ljudje prito
ževali, da so se z uvedbo novega 
personala obroki poslabšali.

Sedaj pa
sprotno!
okusov.

Menim,
restavraciji
razmeram
zadovoljiti

Kar 
razlik

ve trdite 
T orej 100

ravno na- 
Ijudi 100

da osebje v naši 
ustreza našim 

in da si prizadeva 
vse naše abonente, 

se tiče pritožbe glede 
pri razdeljevanju malic

oziroma obrokov pa še nasled
nje: Vsi člani v kolektivu lahko 
dobijo enako količino in enako 
hrano, ne glede na to, kje so 
zaposleni. (Torej to pomeni, da 
delavci iz pisarn nimajo prav 
nobenih privilegijev.) Torej, če 
kdo želi piščanca, ga lahko 
dobi, vendar le z dodatkom, če 
pa dodatka ne želi, mora to pri 
razdeljevanju malice izrecno 
povdariti.

Tako se 
malico. .

je včasih hodilo na

Za konec še tole: Vodje 
obratov družbene prehrane na 
obali smo ustanovili poseben 
odbor, ki sestavlja vse jedilnike 
in normative se dogovarja glede 
nabave živil itn. z namenom 
izboljšati kvaliteto in kvantiteto 
obrokov ter vnesti pestrejše 
jedilnike v obrate družbene pre
hrane. Za 45 jedil so elaborati 
že pripravljeni in bodo šli v 
razpravo po sindikalnih organi
zacijah. Zato pričakujemo vaše 
predloge in pobude, ki so vedno 
dobrodošli in se vam zanje že 
vnaprej zahvaljujemo.

Jurcola Jože

ODPRTO PISMO UREDNI
ŠKEMU ODBORU GLASILA 
„MI MEHANOTEHNIKA" 
IZOLA

Bližamo se k dnevu republi
ke. Pričakujem, da bo takrat 
natisnjena nova številka našega 
internega časopisa. Naj se pri
družim s svojim člankom, če
prav z malo grenkim prioku
som.

Pred seboj imam 59. številko 
/(zadnjo) „M I Inform ator". V 
njej sta spet dve obravnavi z di
sciplinske komisije. Resnično 
moram pohvaliti to komisijo, ki 
dobro deluje. Vedno sem za red 
in disciplino. Žal, to je pri nas 
precej pristranska stvar. Zdaj ne 
vem, če ,,grešimo" le delavci iz 
neposredne proizvodnje (kot je 
razvidno iz poročil disciplinske 
komisije). Vsi drugi pa so brez 
napak? Ne verjamem! Samo
upravni organi slabo delujejo.

Za dokazilo vzemimo samo
upravno delavsko kontrolo. 
Centralna delavska kontrola se 
je 17. X. 1979 sestala ŽE dru
gič v svojem mandatnem ob
dobju (in še to na pobudo tov. 
Pavlovčiča). Samoupravna de

lavska kontrola našega TOZD se 
je le skonstituirala. To je bila 
prva in zadnja seja. Potem iz
piskov sklepov s sej ni na 
oglasni deski. Sindikat ni samo 
za nabavo ozimnice!

Vprašam, kdo je vsemu temu 
kriv, kdo odgovoren?

V poletnih mesecih smo 
sprejeli sam. sporazum o delitvi 
OD v naši panogi. Na zboru de
lavcev je bilo postavljeno vpra
šanje, kdaj bi prišel predlog 
analitske ocene v razpravo? 
Odgovor je bil, da gre že ven. 
Znano mi je, da so predlogi v 
skupnih službah že pripravljeni. 
Toda kje so tiste zavore, preko 
katerih ne more v obravnavo? 
Čeprav smo že v novembru 
mesecu, še nismo obravnavali 
9-mesečnega poročila o poslo
vanju.
Tovariški pozdrav!

Terezija Murkovič
Pismo tov. Murkovič objav

ljamo v celoti, v premislek 
odgovornim delavcem in orga
nom, ki jih navaja. Sama tovari
šica pa lahko ugotovi, da so 
določene zadeve, ki jih  graja, 
med tem časom že urejene.

Uredniški odbor.

Ali ste že 
slišali...

— da je pravkar v sprejema
nju predlog samoupravnega 
akta o inovacijah.

Nove nagrade, nove inova
cije, gora dela za komisijo za 
inovacije? !? !? !

Morda. Nekdo bo pa prej 
moral inovatorje poiskati po 
kletnih prostorih, kajti celih 14 
let jih  že ni bilo na svetlo . . .

bo naša delovna 
drugo leto pre

novo dejavnost —

— da se 
organizacija 
usmerila na 
kmetijstvo.

Traktor že imamo, neobde
lane zemlje je v okolici Mehano- 
tehnike tudi dosti, vprašanje je 
sedaj le, kje bomo dobili kme
tovalce . . .

-  da se aktivno vključujemo 
v „zeleni plan" tudi mi, saj 
usposabljamo rastlinjak, ki bo 
postavljen v ozadju delavske 
restavracije in je ngmenjen za 
vzgajanje okrasnih rastlin.

Prav je, da skrbimo za svojo 
okolico in za rastline.

V drugo delovno sredino, k izpolnjevanju drugih delovnih dol
žnosti je odšla tov. Laura LISJAK, dosedanji referent za informi
ranje in glavni urednik glasila „MI" in ..Informatorja.

Za njeno delo in prizadevanja se ji zahvaljujemo, v novi sredini 
pa obilo uspehov.

Uredniški odbor

Primerno pa bi bilo razmisli
ti, da bi ..zeleni plan" vključe
val tudi zapored, da bi ob 
malici dobili tudi kaj rastlinsko 
zelenega — solato, druge po
vrtnine . . .

— da se cene življenjskih 
dobrin zadnje čase nič ne ozi
rajo na tiste, ki so jih  planirali 
na višji ravni. Dokaz več, da se 
lahko pohvalimo kako pridno 
presegamo plan (irane cene).

— da se je zbrala večja sku
pina starejših občanov in mla
dine in začudeno prisostvovala 
montaži ..napihnjenega skla
dišča". Več od njih je spraše
valo montažne delavce iz Indu- 
platov, ki so skladiščno halo 
postavljali:

— Kdaj bo poletel? Kam bo 
pa poletel? . . . . "

Zakaj  taka vpra
šanja? ! ? ! ? ! ? !  Odgovor je bil 
kmalu tu.

Kot blisk so se širile govori
ce, da bo imela ,,Mehanotehni- 
ka" ,,balon". Samo po sebi 
umevna so bila potemtakem 
zgoraj postavljena vpraša
nja . . . .

— da se zadnje čase zadržuje 
na vratarnici večji pes, ki zvesto 
leži pred vhodom v vratarnico.

Pa ne, da obstaja možnost, 
da čuva — vratarje . . . .

Pepe Našpičen 
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Srečanje delavcev

Dvignimo čaše naši skupnosti, ne glede iz katere TOZD ali delovne 
sredine si. Saj smo vsi domači! Na zdravje!

..Temperatura" se dviga! Nič čudnega saj je vedno več praznih 
steklenic.

Tudi za ritm ično razpoloženje je bilo odlično poskrbljeno. 

14. STRAN -  Ml

Po obrazih in razpoloženju piknikovcev je očitno, da Tempera
tura" še ni dosegla zadovoljive višine.

DOPISUJTE

V

GLASILO

Ml

„Ste morda žejni? Nič ne bo. 
Najprej bo treba vzeti klobaso 
in zelje. Se bojite kuharjevega 
pogleda? Ne bojte se ga, ni 
h u d . .

Kjer je dim je tudi ogenj, kjer je 
ogenj so tudi klobase. Priznati 
moramo, da je bil Stojan Ko
blar dober klobasopečec.



Kava in cigatete dve razvadi, za kateri se vedno najde denar 
in — čas.

Koščki kruha pred vrati neke pisarne. Še dobro, da
mso končali v kanti za smeti. iDokaz, da nas lakota 
še ne muči!

Meso se je zopet podražilo, praviš! Me prav nič. ne briga, ker se 
zame ni prav nič podražilo.

Jaz ga bom še naprej kupovala za dva jurja kot doslej!
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Za pravilno izpolnjene reši
tve nagradne križanke bomo 
razdelili naslednje nagrade:
1. nagrada — „B IM O " 3 sestav
ljenka
2. nagrada — ,,BIMO" 2 sestav
ljenka
3. nagrada — „B IM O " 1 sestav
ljenka

Rok za oddajo rešitev je do
31. januarja 1980 v redakcijo 
oziroma zabojček za prispevke.

ANAGRAMA

MATEA se LIŠPA GOR Z 
Dl ČET REJO. V katerem našem 
TOZD je zaposlena Matea?

RALKA BIZG je zaposlena v 
TOZD — „Tehnične igrače". 
Katera dela opravlja?

MV

PREBERITE, MORDA VELJA 
TUDI ZA VAS!

Kdor veliko govori, veliko ve ali 
veliko laže.

(Italijanski pregovor)

Dobro opravičilo
Ker je našel mož ženo v 

zakonolomstvu, se je jezen lotil 
pripravljanja prtljage za odhod. 
Zena ga je s solzami v očeh 
prosila: „Možek, ne bodi jezen. 
Vse ti bom povedala. Ta č lo 
vek, ki si ga pravkar napodil, je 
najprej prosil za košček kruha. 
Ko ga je pojedel, sem opazila, 
da ima ponošeno obleko, pa 
sem mu dala eno tvojo obleko, 
ki jo že leta ne nosiš več; zatem 
še srajco, kupljeno pred petimi 
leti in čevlje, ki jih nisi niti 
enkrat obul. Ta človek se mi je 
na vse mogoče načine zahval
jeval in ko je odhajal, me je še 
vprašal: — „ Imate še kaj kar vaš 
mož že dolgo ni rabil in tako 
vidiš . .
Prošnja

-  Preljuba soseda, kako lepo 
bi bilo, če bi mi dala plašč tvo
jega pokojnega moža, seveda 
pod pogojem, da ga on noče 
več nositi.

Kdo je srečnejši?
— Kaj misliš, kdo je srečnej

ši: tisti, ki ima sedem milijonov 
ali tisti, ki ima sedem hčera?

-  Vsekakor tisti, ki ima NAGROBNI NAPIS 
sedem milijonov.

— Motiš se! Srečnejši je tisti, 
ki ima sedem hčera, ker si jih ta 
ne želi še več, tisti pa, ki ima 
sedem milijonov si jih želi še 
več.

V tej rahli zemljici je 
končno našel svoj mir moj 
ljubi mož. Valjar za meso 
je bil trši od njegove glave.

(Ne)Srečna žena.*

BREZ SPANJA
— Nocoj nisem niti za trenu

tek zapel oči, se je' mož potožil 
ženi. V postelji je bila crknjena 
bolha.

— In zakaj nisi mogel spati, 
saj te ona ni mogla nadlegovati; 
reče žena.

— Ona ne, ampak, da bi ti 
videla koliko sorodstva jo je p ri
šlo objokavat.

mi
mehanotehnika
glasilo delovne organiza
cije „Mehanotehnika" 
Izola, Polje 9, izdaja 
odbor za informiranje. 
Ureja uredniški odbor: 
Milan Vuga (odgovorni 
urednik), Brigita Flajs 
(tehnični urednik), An
drej Dujc, Valter Jakin, 
Drago Nedeljkovič, Janez 
Pižent, Jože Bolha, Miloš 
Beltram, Igor Kralj, Lju
bo Klanjšček. Naslov re
dakcije: Mi — ,,Mehano
tehnika", Izola, Polje 9, 
tel. 62-121, 61-821 int. 
203. 205. Priprava za 
tisk: BEP Dnevnik, Ljub
ljana, tiska tiskarna De
lavske univerze v Dom
žalah v nakladi 1800 
izvodov.


